
اتاق بازرگانی

ارتقای 6 رتبه ای شاخص محیط کسب و کار استان اصفهان

در یکصد و پنجمین 
شــورای  جلســه 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان 
اصفهان عنوان شد شاخص محیط کسب و 
کار استان اصفهان در بهار 1400 شش رتبه 

بهبود یافته است.

عباس رضایــی در  یکصد و پنجمین جلســه 
شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
اســتان اصفهان توجه به ویژگی های اخلاقی و 
خصوصیات شهیدان رجایی و باهنر و توجه به 
علل محبوبیت این بزرگــواران در بین مردم را 
ضروری دانست و اظهار داشت: خدمت خالصانه 
برای مردم علی الخصوص محرومین رســالت 

بزرگی است. 
رئیس شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
اســتان اصفهان در ادامه با اشــاره به وضعیت 
نامطلوب کرونا در اســتان گفت: درحال حاضر 
۳هزار و ۷۰۰ بیمار بســتری کرونایی در سطح 
استان وجود دارند و با این وضعیت با کمبود تخت 

بیمارستان مواجه هستیم.
وی فوت ۵ بیمار کرونایی طی ۲۴ ســاعت در 
کاشان و ۴۰ نفر در استان را بسیار بالا دانست و 
تاکید کرد در حال حاضر کادر بهداشت و درمان 

نیازمند کمک هستند. 
رضایی  با تاکید بر این که شرایط واردات واکسن 
توسط بخش خصوصی در دولت جدید فراهم 
شده است، افزود: واکسن های وارده باید حتما 
تحت نظارت وزارت بهداشت و درمان باشد و در 
صورتی که بخش خصوصی بتواند ضمن تامین 
واکسن پرسنل خود، مسؤولیت تأمین واکسن 
یک ارگان یا حتی یک محله را برعهده بگیرد، 

شاهد تسریع در تزریق واکسن خواهیم بود. 
اســتاندار اصفهان در ادامه مشکل خروج پول 
توسط بانک های اســتان به خارج از اصفهان و 
بحران آب را از ابرَ چالش های اســتان اصفهان 
دانست و خواســتار تشکیل جلســه فوری و 
اضطراری مجمع نمایندگان اســتان با وزرای 
نیرو و راه و شهرســازی برای رفع مشکل قطار 

سریع السیر اصفهان و مشکل آب شد. 

   روند مثبت اصفهــان در بهبود فضای 
کسب و کار

مســعود گلشــیرازی نیز در این جلسه ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدای دولت شهیدان 

رجایی و باهنر و تبریک هفته دولت به استاندار 
و اعضای شــورا گفت: بخش خصوصی شاهد، 
ناظر و قدردان تلاش مجاهدانه دســتگاه های 
خدمت رسان به  ویژه در شرایط جنگ اقتصادی 
موجود اســت و ابــراز امیــدواری می کنیم تا 
کاستی ها و نقصان ها با اهتمام جدی تر جبران 

شود.
دبیر شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
اســتان از همکاری صدا و ســیمای اصفهان با 
دبیرخانه شورا به منظور انعکاس مشکلات و موانع 
فعالان اقتصادی در قالب برنام های تلویزیونی 
رهیافت و گفت وگوی ویژه خبری تقدیر و ابراز 
امیدواری کرد با تعمیق این نوع برنامه ها، ارتباط 

چند سویه مردم و حاکمیت برقرار شود. 
وی در ادامــه با اشــاره بــه این کــه توجه به 
شاخص های محیط کسب و کار استان و تلاش 
در راستای بهبود این شاخص ها به عنوان معیار 
اثربخشی و عملکرد دستگاه های اجرایی در رأس 
برنامه های شورای گفت وگوی استان قرار دارد، 
تصریح کرد: خوشبختانه گزارش نتایج پایش 
محیط کسب و کار بهار ۱۴۰۰ حاکی از حفظ 
روند مثبت استان اصفهان در بهبود محیط کسب 
و کار بوده، در حالی که شاهد بدتر شدن میانگین 

شاخص محیط کسب و کار کشور بودیم. 
گلشــیرازی در ادامه ابراز امیدواری کرد با آغاز 
فعالیت دولت سیزدهم و جایگزینی نیروهای تازه 
نفس در شرایط جنگ اقتصادی موجود شرایط 
مطلوب اقتصادی ایجاد شده و دولت بتواند به 

اهداف خود دست یابد. 
رئیس اتــاق بازرگانی اصفهان همچنین گفت: 
امیدوارم پروژه های خط هوایی اصفهان، دهکده 
لجستیک، آب، قطار پرسرعت و قطار بین شهری 
به عنوان زیرســاخت های توســعه ای استان 

اصفهان در دولت جدید مــورد توجه ویژه قرار 
گرفته و در اسرع وقت منتج به نتیجه نهایی شود. 
بهنــام ابراهیمی نیز در این جلســه بــه ارایه 
گزارشــی از نتایج پایش محیط کســب و کار 
بهــار ۱۴۰۰ پرداخت و غیرقابــل پیش بینی 
بودن و تغییرات قیمت مواد اولیه ومحصولات، 
بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه های 
اجرایی ناظر بر کسب و کار و همچنین دشواری 
تأمیــن مالی از بانک هــا را از نامناســب ترین 
 مولفه هــای حــوزه کســب و کار اســتان 

معرفی کرد. 

   رضایت فعالان اقتصادی استان اصفهان 
از رفع موانع فضای کسب و کار

جانشین دبیر کل اتاق بازرگانی اصفهان با اشاره 
به حفظ روند مثبت شــاخص محیط کسب و 
کار اســتان در این گزارش، آمار بالای رضایت 
فعالان اقتصادی اصفهان از عملکرد دستگاه های 
اجرایی در مبارزه بــا کرونا را در این روند مثبت 
بسیار تاثیرگذار دانست و گفت: استان اصفهان 
بعد از استان های مرکزی و سمنان در رتبه سوم 
از لحاظ بهترین عملکرد در شــرایط کرونایی 

قراردارد.
وی افزود: خوشبختانه به رغم آسیب های ناشی 
از پاندمی کرونا و اعمال تحریم های ظالمانه بر 
اقتصاد کشور، شــاهد بهبود ۶ رتبه ای شاخص 
فضای کسب و کار استان در فصل بهار ۱۴۰۰ 
بودیم که بر اساس طرح ملی پایش محیط کسب 
و کار، رتبه استان اصفهان در این شاخص از ۱۴ 

به ۸ بهبود یافت. 
در زمســتان ۱۳۹۹ نیز شاخص بهبود محیط 
کسب و کار استان با ارتقاء ۱۲ پله ای، از رتبه ۲۶ 

به ۱۴ کاهش یافته بود.

اخبار اصفهان
گــــــزارش

بهره برداری از فاز اول هوشمند سازی شبکه توزیع آب خوانسار

 با اجرای این پروژه 
و مدیریت هوشمند 

لحظه ای، فشار 
شبکه توزیع به 

کمک نرم افزار بومی 
هوشمندسازی تهیه 

شده در شرکت، رصد 
می شود

به منظور اجرای فاز اول این طرح، پنج ایستگاه فشارشکن توسط کارشناسان بومی منطقه در نقاط تعیین شده احداث و راه اندازی شد. مدیر دفتر سیستم 
های کنترل و انرژی آب آبفای استان اصفهان با اعلام این خبر گفت: برای اجرای این طرح ابتدا مطالعات هیدرولیکی شبکه آبرسانی صورت گرفت و پس 

از بازنگری پهنه بندی شبکه توزیع، نقاط لازم برای نصب فشار شکن ها، ایستگاه های دبی سنجی و ایستگاهای پایش فشار تعیین شد.

محمد ناظمی زاده افزود: به 
منظور اجرای فــاز اول این 
طرح، پنج ایستگاه فشارشکن 
توســط کارشناســان بومی 
منطقه در نقاط تعیین شده 

احداث و راه اندازی شد.
وی اعلام کرد: با اجرای این 
طرح شهر خوانسار پس از تودشک، دومین 
شهر اســتان اصفهان به شمار می رود که 
طرح هوشمند سازی شبکه توزیع آب در 

آن اجرا شده است.
مدیردفتر سیســتم های کنترل و انرژی 
آب آبفای استان اصفهان تصریح کرد: راه 
اندازی ســامانه تله متری منطقه توسط 
کارشناسان ستادی شــرکت انجام شده 
که این عملیات شــامل نصب بلوک های 
فشــاری، احداث دکل هــای مخابراتی، 

برقــراری لینک های رادیویــی در محل 
تاسیسات شبکه آب خوانسار و نیز برنامه 

نویسی اسکادا است.
ناظمی زاده اظهــار کرد: بــا اجرای این 
پــروژه و مدیریت هوشــمند لحظه ای، 
فشار شبکه توزیع به کمک نرم افزار بومی 

هوشمندسازی تهیه شده در شرکت، رصد 
می شود و کاهش قابل توجهی در میزان 
هدررفت واقعی آب و نرخ حوادث منطقه 

اتفاق می افتد.
وی افــزود: ایــن امــر موجــب صرفه 
جویــی ریالــی در بهره برداری شــبکه 
 و نیــز افزایش رضایتمندی مشــترکین

 می شود.
مدیر دفتر سیستم های کنترل و انرژی آب 
آبفای استان اصفهان با اعلام این که برنامه 
ریزی لازم برای اجرای فاز دوم این پروژه 
در دستور کار قرار گرفته است، گفت: در 
این مرحله، ســه ایستگاه فشــار شکن و 
پنج ایســتگاه دبی سنجی برخط دیگر به 
مجموعه ایستگاه های تله متری منطقه 
اضافه و مدیریت هوشمند انرژی نیز پیاده 

سازی می شود.

اخبار اصفهان
گـــزارش
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I S F A H A N   N E W S اولین روزنامه

اقتصادی
دو زبانه 

استان اصفهان

ادامه در صفحه 

روزنامه اقتصادی استان اصفهان

 
 اقتصاد مدارس

 در گرو صحبت های 
مسئولان!

حدود دو هفته به اول مهر باقی 
مانده اســت اما امسال نیز مانند 
دوســال پیــش بوی مــاه مهر 
نمی آید. فروشگاه ها پر است از 
لوازم تحریری که نه والدین و نه 
حتی دانش آموزان تمایلی برای 
خریدشان از خود نشان نمی دهند 
زیرا بر این باور هستند که امسال 
نیز از مدرسه خبری نخواهد بود . 
اما مسئولان نظر دیگری دارند و 
به طور مرتب اعلام می کنند اول 
مهر بازگشایی مدارس را شاهد 
خواهیم بود. البته با شرایط ویژه 
که از دید هر مسئولی این شرایط 

متفاوت است! 
از آنجایی که عمده کلاس های 
مدارس سراسر کشــور از تهویه 
مناســبی برخوردار نیســتند. 
ممکن است برخی دانش آموزان 
مشــکلات جســمانی داشته 
باشند که آنها نیز هنوز واکسینه 
نشده اند. باید تمهیداتی نیز برای 
ارتقای سرویس های بهداشتی 
مدارس و تهویه مناسب آنها در 
نظر گرفته شــود که برای همه 

مدارس لحاظ نشده است....

فرزانه مستاجران
سرمقالــــه

ISFAHAN
N E W S

2 ادامه در صفحه 

2 قیمت 3000 تومان

گرانی؛ تخلف لبنیاتی ها

2

مشکلات اقتصادی و تحریم های ظالمانه، تامین داروهای خارجی در کشور را با مشکل مواجه کرده است؛  

رنج مضاعف بیماران ام اس از کمبود دارو
     معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان: نگذاشتیم در اصفهان بازار آزاد دارو در اصفهان شکل گیرد

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان 
هشدار داد:

8

استراتژی رشد برای بقای یک تجارت اساسی 
است. تقریباً ۶۶٪ از مشاغل دو سال اول 

فعالیت خود را پشت سر می گذارند، نیمی از 
آنها به مرز ۵ سال رسیده و فقط ۳۳٪ دهمین 

سالگرد فعالیت خود را جشن می گیرند. این اعداد 
در اکثر صنایع به طور قابل ملاحظه ای سازگار است 

اما همچنین نشان می دهد که برنامه ریزی برای رشد از 
روز اول بسیار مهم است. در سال ۲۰۱۸، ۵۳ درصد از 

SMB های آمریکایی قصد رشد داشتند و ۲۲ درصد 
نیز برای استخدام کارکنان اضافی تصمیماتی گرفته 

بودند. این یک افزایش چشمگیر از ...

7

 بخش عمده واحدهای افتتاح شده بدون اتکا به تسهیلات مصوب احداث شده است؛ 

جاخالی دادن بانک ها به پروژه مسکن ملی! 

راه های پیشرفتی که توسط موفق ترین شرکت ها مورد استفاده قرار می گیرد؛

استراتژی هایی برای رشد  

7

چهره  روز

 نوید رشد اقتصادی
 در بودجه 1401

رییس سازمان برنامه و  بودجه گفت: 
در برنامه ۱۴۰۱ تاکید اصلی بر تحقق 
رشد اقتصادی است و سهم هر یک از 
بخش ها را مشخص و برای آن منبع 

درنظر می گیریم، بطوری که...
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بازار طلا و سکه 1400/6/14 ساعت 16:35

قیمت قبلیقیمت فروشقیمت سکه

سکه طرح 
12,202,00011,914,000قدیم

سکه طرح 
11,628,00011,278,000جدید

6,270,0006,150,000نیم سکه

3,875,0003,925,000ربع سکه

2,322,0002,362,000سکه گرمی

یک مثقال 
5,042,0005,010,000طلای 17 عیار

یک گرم طلای 
181,171,1001,156,600 عیار

طلای آب شده 
5,043,0005,011,000نقدی

یک گرم طلای 
241,560,0001,542,200 عیار

      هنوز اجازه افزایش قیمت 10 قلم محصولات لبنی که نرخ آن به صورت دستوری تعیین می شود، داده نشده و 
گرانی آن در بازار تخلف است
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آگهی  مناقصه )مرحله اول(
شهرداری آران و بیدگل در نظر دارد به استناد مصوبات شورای اسلامی شهر نسبت به انتخاب پیمانکار 
به صورت جداگانه از طریق مناقصه عمومی به بخش خصوصی طبق آیین نامه مالی شهرداری ها به شرح 

جدول ذیل اقدام نماید.

مدت اجرا مبلغ اعتبار )ریال(عنوان پروژهتاریخ مصوبهشماره مصوبهردیف
ماه 

7.500.000.0007خرید آسفالت جهت معابر محدوده یحیی آباد19751400/06/13

خرید آسفالت جهت معابر شهرک های صنعتی سلیمان 29761400/06/13
30.000.000.0009صباحی بیدگلی و هلال 

74.000.000.0007خرید آسفالت جهت معابر سطح شهر در محدوده ناحیه یک39771400/06/13
52.500.000.0007خرید آسفالت جهت معابر سطح شهر در محدوده ناحیه دو49781400/06/13
10.000.000.0004خاکبرداری و جمع آوری آسفالت بلوار خلیج فارس59811400/06/13

1- دادن سپرده ای جهت هر یک از پروژه ها که از پنج درصد مبلغ کل برآورد کمتر نباشد به صورت نقد یا اسناد خزانه یا 
ضمانت نامه بانکی 

2- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 
3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است. 

4- سایر اطلاعات و جزییات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج است. 
5- مهلت و نحوه و محل دریافت و قبول اسناد: شرکت کنندگان می توانند از تاریخ انتشار نوبت دوم این آگهی نسبت به 
دریافت اسناد از واحد امور پیمان و قراردادها اقدام و تا پایان وقت اداری روز د وازدهم پس از تاریخ انتشار )نوبت دوم( این 

تاریخ انتشار  نوبت اول مورخ  06/15/ 1400آگهی نسبت به تحویل پاکت پیشنهادی خود به دفتر حراست شهرداری اقدام نمایید.
تاریخ انتشار نوبت دوم مورخ  1400/06/23

نوبت اول
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مهدی کریمی| خبرآنلاین
یادداشـــت
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ادامه از صفحه یک
...  در مجموع نکات بســیاری هست 
که اگر بخواهیم واقع بینانه نگاه کنیم، 
برای بازگشــایی مدارس در ســال 
تحصیلی آتی بایــد بازنگری جدی 
روی آن ها داشته باشیم زیرا والدین 
دانش آموزان شرایط را ایده آل برای 
ورود فرزندانشان به مدارس نمی دانند. 
سال پیش نیز در این زمان اوضاع به 
همین گونه رقم خــورد و والدین با 
اصرار مسئولان به بازگشایی مدارس 
مجبور شدند تا شهریه مدارس را واریز 
کنند بعد از اینکه تمام شهریه ها واریز 
شد ، دوباره مدارس تعطیل شد. گویا 
این ترفندی است برای جلوگیری از 
ورشکستگی مدارس غیر دولتی ! اما 
امسال وضعیت اندکی متفاوت است. 
نزدیک به بیست درصد مردم واکسن 
دریافت کرده انــد و در جهان برای 
واکسیناسیون کودکان نیز تمهیداتی 
در نظر گرفته شده که البته در ایران 
هنوز عملی نشده است. ضمن اینکه 
دولت نیز تغییر کرده و اندکی می توان 
امیدوار بود که شرایط با سال گذشته 

متفاوت خواهد بود.
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
چند روز گذشته اعلام کرده که  امکان 
تامین واکســن برای دانش آموزان 
از دو کشــور کوبا و چین مدنظر قرار 
گرفته و پیش بینی من این اســت از 
اول آبان ماه همه مدارس و از اول مهر 
ماه ٣٠ تا ۴٠ درصد مدارس به صورت 
حضوری بازگشایی شوند. با توجه به 
شرایط اگر  خوشبینانه  به مسئله نگاه 
کنیم باید گفت، احتمال دارد برگزاری 
حضوری کلاس هــا در دی ماه و نیم 
سال دوم رخ دهد. حالت دوم این است 
که بدبینانه نگاه کنیم و بگوییم سال 
آینده تحصیلی نیــز به صورت کامل 
غیرحضوری است. نگاه واقع بینانه هم 
این که ممکن است از چندماه آینده 
به عنوان مثال از اردیبهشــت ۱۴٠۱ 
برخی مدارس برای برخی کلاس ها 
دوره های حضوری رفع اشکال برگزار 
کنند. هرچند دانش آموزان ما نسبت 
به اوایل دوره کرونا، اکنون شــرایط 
را بهتر درک می کننــد و بهتر با آن 
کنار آمده اند. دانش آمــوز باید بداند 
موضوع مهم برای یادگیری، فضای 
فیزیکی به تنهایی نیست و می تواند 
همان رسالت و کار را در فضای مجازی 

دنبال کند.
توجه به شیوع ویروس کرونا و عوارض 
شــدید آن برای دانش آموزان پایه 
های مختلف و راهــکار ها و آمادگی 
آموزش و پرورش بــا فضای مجازی 
برای گذراندن این شرایط بسیار مهم 
و حیاتی می باشــد. اما بدون تردید 
ســلامت دانش آموزان و معلمان از 
اولویت های اصلــی وزارت آموزش و 
پرورش است. در نتیجه این تصمیم 
زمانی عملی می شــود و به اجرا در 
خواهد آمد که جامعه پذیرای آن باشد. 
این پذیرش در زمینه های مختلف؛ 
تکمیل فرایند واکسیناسیون، آماده 
سازی فضای مدرســه برای رعایت 
پروتکل های بهداشتی، امنیت خاطر 
خانواده ها و تأمین تجهیزات وامکانات 

لازم مدارس است.
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وام اشتغال کمیته امداد به زنان سرپرست خانوار
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان اصفهان گفت: مددجویان سرپرست خانوار 

که تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( هستند با پرداخت تسهیلات به درآمد می رسند.
محمدرضا کیانی معاون اشــتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان اصفهان  گفت: در 
خصوص اشتغال زایی برای بانوان سرپرست خانوار که تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( هستند 

می توان این بانوان را به سه گروه تقسیم کرد، تعدادی از بانوان سرپرست خانوار در راستای مهارت خود به 
دنبال ایجاد شغل هستند که از سال ۹۸ تاکنون با وامی که به این زنان تعلق گرفته حدود ۷هزار و ۱۸ شغل 

ایجاد شده است.
او افزود: مورد دوم بانوانی هستند که مهارتی ندارند بنابراین با توجه به شرایط این بانوان به شرکت ها و کارخانه های که به دنبال 

نیرو هستند معرفی می شوند که از سال ۹۸ تاکنون حدود هزار و ۲۹۱ مددجو از این طریق به درآمد رسیده اند.
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان اصفهان تصریح کرد: مورد سوم بانوانی هستند که مهارت و شرایط کار در 
شرکت ها و کارخانه ها را ندارند، بنابراین برای این دسته از بانوان یک راهبر شغلی در نظر می گیریم که راهبر مورد نظر مهارت خود را به این بانوان 

آموزش می دهد و بعد از یادگیری، زیر نظر راهبر با تسهیلاتی که به آن ها داده می شود مشغول به کار می شوند.

شیب تند بازنشستگی معلمان در آران و بیدگل
مدیر آموزش و پرورش آران و بیدگل گفت: امسال حدود ۲٠٠ معلم آران و بیدگلی بازنشسته می شوند و این 

در حالی است که نیروی جوان جایگزین وجود ندارد.
محمد معدن دار مدیر آموزش و پــرورش آران و بیدگل گفت : در حال حاضر ۸۴ معلم خرید خدمات در 
دوره ابتدایی و ۱۱ معلم آزاد به شکل طرح برون سپاری در آموزش و پرورش آران و بیدگل مشغول فعالیت 

هستند. وی استفاده از معلمان خرید خدمات را طرحی مؤثر در جهت جبران کمبود معلم و  استفاده از افراد 
با انگیزه معلمی زیاد عنوان کرد و گفت: برخی از معلمان خرید خدمات با داشتن سابقه ایثارگری و رزمندگی 

خانواده جذب آموزش و پرورش خواهند شد. مدیر آموزش و پرورش آران و بیدگل شیب تند بازنشستگی معلمان 
را از دیگر چالش های چرخه آموزشی مدارس در آران و بیدگل بیان کرد و گفت: امسال حدود ۲٠٠ معلم آران و بیدگلی 

بازنشسته می شوند و این در حالی است که نیروی جوان جایگزین وجود ندارد. معدن دار حفظ برخی از معلمان فعال و با انگیزه در 
آموزش و پرورش شهرستان آران و بیدگل را ضروری دانست و افزود: داشتن شرایط تحصیلی مناسب از امتیاز های افراد بازنشسته برای ادامه 

همکاری با آموزش و پرورش است.
گفتنی است حدود ۲٠ هزار دانش آموز آران و بیدگلی در ۱۶٠ واحد آموزشی شهرستان مشغول به تحصیل هستند.

فرزانه مستاجران
سرمقالـــــه
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اعضای هیات علمی 
دانشگاه علوم پزشکی 

اصفهان که عضو 
کمیسیون ام اس نیز 

هستند داروهای ایرانی 
برای بیمارانشان تجویز 

می کنند و قطعا مورد 
تایید آنها است که 

تجویز می کنند

مشــکلات اقتصــادی و 
تحریــم هــای ظالمانه، 
تامین داروهای خارجی در 
کشور را با مشکل مواجه 
کرده اســت؛ مشکلی که 
هیچ کدام از مســئولان 
منکر آن نیســتند، اما هر 
بار با تدبیری گذرا توانســته اند شرایط 
بیماران را اندکی بهتر کنند. در این سال 
ها به جرأت می تــوان گفت هیچ بیمار 
خاصی نبوده که در طول دوره درمان خود 
با کمبود داروی خارجی و هزینه سرسام 
آور آن روبرو نشده باشد. در واقع، تهیه دارو 
این روزها بار مضاعفی بر دوش بیماران 
خاص و تبدیل به یکی از دغدغه اصلی آنها 
شده که با نگرانی چشم انتظار اتفاقات بهتر 
و تامین ارز و ورود داروهای مورد نیازشان 
به کشور هستند. این بار بیماران ام اس از 
مشکل تهیه داروهای خارجی گلایه مند 
هســتند؛ بیمارانی که می گویند شش 
ماه است نتوانسته اند داروی خارجی که 
چندین سال پزشک برای آنها تجویز می 
کرده را تهیه و استفاده کنند. آقای توکلی، 
جوان ٣۸ ساله اصفهانی یکی از همین 
بیماران گلایه مند است که در تماس با 
خبرگزاری ایسنا از مشکل نایاب شدن 
داروهایش می گوید و خواستار پیگیری 

ما برای حل مشکل این بیماران است.
او که می گوید هفت سال است درگیری 
بیماری ام اس و تحت درمان است، تاکید 
می کند این مشــکل فقط مربوط به او 
نیست و بیماران ام اس زیادی به ویژه در 
شهر اصفهان که تعداد این بیماران قابل 
توجه است، مدت هاست که با این مشکل 

مواجه شده اند.

   شش ماه اســت داروی خارجی 
نایاب شده!

این جوان اصفهانی می گوید: نزدیک به 
شش ماه است داروهای خارجی بیماران 
ام اس نایاب شده و به هیچ وجه وارد کشور 

نشده است.
او با تاکید براینکه بیمــاران ام اس نمی 
توانند دارویشان را قطع کنند، توضیح می 
دهد: بیشتر داروهای مورد نیاز بیماران 
ام اس وارداتی اســت و مشابه داخلی آن 
کم اســت، البته تاثیر داروهای خارجی 

را هم ندارد.
او درباره مشــکل داروهای تولید داخل 
کشــور می گوید: برخــی داروها اصلا 
مشــابه ایرانی ندارد امــا داروهایی که 
مشابه ایرانی دارد هم گاها عوارض دارد 
و در بدن بیمــاران واکنش به وجود می 
آورد، مخصوصا اگر بیمار قبلا برای مدتی 
داروی خارجی مصرف کرده باشد، تغییر 
برند دارو سخت اســت. توکلی با اشاره 

به اینکه در طول این چند ماه نتوانسته 
داروهای خارجی پیدا کند، توضیخ می 
دهد: حتی به سراغ نمایندگی های داخلی 
شرکت های داروسازی از جمله نمایندگی 
یک برند آلمانی رفتــم اما می گویند ارز 
تخصیص پیدا نکرده و به همین خاطر 
دارو وارد نشــده است. از جمله داروهای 
نایاب بتافرون تزریقی به عنوان یکی از 
مهم ترین داروهایی است که ۹٠ درصد 

از بیماران ام اس از آن استفاده می کنند.
وی از قیمت داروهــای ام اس هم گلایه 
مند است و می گوید: تا شش ماه پیش 
قیمت دارو ۷٠٠ هزار تومــان بود الان 
شــش میلیون تومان شــده، آن هم در 

بازار سیاه!

   داروی خارجی با چند برابر قیمت 
در بازار سیاه

درباره بازار سیاه دارو اطلاعی ندارد و می 
گوید چند بیمار به او گفته اند دارو در بازار 
سیاه پیدا می شود اما چون دارو باید در 
یخچال نگهداری شود نمی تواند اطمینان 

کند و سراغ داروی بازار سیاه برود.
این بیمار ام اس با اشــاره بــه اینکه اگر 
بیماران داروی خــود را به موقع مصرف 
نکنند بیماری آنها تشــدید می شــود، 
می گوید: در طول این شش ماه یک بار 
مجبور شدم دارو را آزاد بخرم اما پزشکم 
گفت صبر کن ببینیــم دارو موجود می 
شود یا خیر، اگر موجود نشد مجبوریم 
فکری کنیم و داروی مشابه تجویز کنم، 
اما تا جایی که می شود داروی قبلی که 
مصرف کرده ای و بدنــت عادت کرده را 

باید مصرف کنی...
او با بیان اینکــه داروهای بیماران ام اس 
داروهای خاصی است که تکنولوژی بالایی 
دارد، ادامه می دهد: بعضی از این داروها 
مشابه ایرانی ندارد و آنهایی هم که دارد 

کیفیت لازم را ندارند.
توکلی خواسته ای از مســئولان دارد تا 
فکری برای تهیه داروهای بیماران خاص 
کنند و تاکید می کند: استرس و نگرانی 
برای بیماران خاصی مثل ام اس کشنده 
است، مشــکلات بیماری و هزینه های 
درمان یک طرف، نبــود داروها از طرف 
دیکر باعث شده هر شــب و روز نگران 
باشــیم و حتی امیدمان را به زندگی از 

دست بدهیم.

   کمبود داروهای وارداتی و برند 
در بازار

ابوالفضل اصلانی- معــاون غذا و داروی 
دانشــگاه علوم پزشکی اصفهان چندی 
پیش در پاسخ به ســوال خبرنگار ایسنا 
در مورد کمبودهای دارویی در اصفهان 
گفت: ســال ۹۶ تعداد کمبــود دارویی 
در استان به طور متوســط ۷۵ قلم بود، 
درحالی که امروز ۱۵ قلم داروی کمیاب 
داریم و به جز ســرم ها، عمدتا کمبودها 
مربوط به داروهای وارداتــی و از جمله 
داروهای ضد سرطان برند است که قیمت 

های بالایی دارند.

   بازار سیاه در اصفهان نداریم
وی در مورد بازار ســیاه دارو نیز به ایسنا 
گفت: نگذاشــتیم در اصفهان بازار آزاد 
دارو در اصفهان شــکل گیرد و بازرسان 
معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان مثل پلیس آگاهی در بازار حضور 
دارند، خرید صوری انجــام می دهند و 
سرنخ ها را پیدا می کنند، با همین نظارت 
و پیگیری تاکنون اجازه نــداده ایم بازار 
آزاد سازماندهی شــده ای در اصفهان 

شکل گیرد.
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان ارزش داروی مورد نیاز کشور را 
۴ و نیم  میلیارد دلار در سال اعلام کرد و 
افزود: از نظر عددی، ۹۷ تا ۹۸ درصد نیاز 
دارویی کشور را در بازار داخلی تأمین می 
کنیم و ۲ تا ٣ درصد هنوز وارد می کنیم 
که میزان ارزبری آن ۱.۲ تا ۱.٣ میلیارد 
دلار است، درحالی که ۹۷ تا ۹۸ درصد 
دیگر که برای تامین مواد اولیه، ماشین 
آلات و دانش فنی حــدود ۵۵٠ تا ۶۵٠ 
میلیون دلار صرف می شود. تفاوت زیادی 
وجود دارد و اگر در این ۴٠ ســال تلاش 
نکرده بودیم، سالی ۴۵ میلیارد دلار فقط 
برای تامین داروی مورد نیــاز مردم ارز 

تأمین می کردیم.  

   تکمیل سبد دارویی بیماران خاص 
با داروهای ایرانی

شــهربانو مظاهــری- رییــس اداره 
بیماری های معاونت درمان دانشگاه علوم 

پزشکی اصفهان در این زمینه به ایسنا می 
گوید: تعداد داروی بیماران خاص از جمله 
بیماران ام اس زیاد است و داروها هم اکثرا 
به ســمت داروهای ایرانی رفته است و 
بیماران دارند از نمونه های مشابه ایرانی 
استفاده می کنند. تقریبا همه داروهای 
ایرانی نیز تحت پوشش بسته حمایتی 

بیماران خاص قرار گرفته است.
وی در مورد مشکل کمبود داروی بیماران 
ام اس می گوید: اخیرا مشکلی برای تهیه 
دارو از بیماران خاص به ما ارجاع نشــده 
است، درحالی که شکایاتی به دلیل بالا 
رفتن قیمت دارو و از آن طرف بالا نرفتن 
فرانشیز سازمان های بیمه گر داشتیم که 
بیمار مجبور شده بود مبلغی را پرداخت 
کند، درحالــی که قبــلا دارو را رایگان 
دریافت می کرد، اما این مشــکل موقت 
است و باید توسط بیمه حل شود. با این 
وجود، از نظر تهیه دارو مشــکلی به ما 
ارجاع نشــده تا اقدام به برطرف کردن 

آن کنیم.

   کمبودهای دارویی را اطلاع دهید
رییس اداره بیماری های معاونت درمان 
دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان از مردم 
خواست اگر مشــکلی برای تامین دارو 
وجود دارد به دانشــگاه علوم پزشــکی 
اصفهــان اطــلاع دهند و تاکیــد کرد: 
مشکلاتی به ما ارجاع می شود را به کمک 
ســازمان غذا و دارو برطرف می کنیم. 
وی در مــورد تجویز داروهــای ایرانی و 
جایگزینی آن با داروهای خارجی که در 
بازار نایاب شده اند نیز گفت: اعضای هیات 
علمی دانشــگاه علوم پزشکی اصفهان 
که عضو کمیســیون ام اس نیز هستند 
داروهای ایرانی برای بیمارانشان تجویز 
می کنند و قطعا مورد تایید آنها است که 

تجویز می کنند. 
البته ممکن اســت بیماری بــه دارویی 
واکنش نشــان دهد و یا نتیجه درست 
نگیرد که قبلا هم همینطــور بوده و در 
مورد داروهای خارجی هم این اتفاق می 
افتد که در این شــرایط پزشک دارو را با 
داروی دیگری جایگزین می کند، اما در 
نهایت این موضوع با تشخیص پزشکان 
متخصص اســت که به صورت علمی با 

موضوع برخورد می کنند.

مشکلات اقتصادی و تحریم های ظالمانه، تامین داروهای خارجی در کشور را با مشکل مواجه کرده است؛  

رنج مضاعف بیماران ام اس از کمبود دارو
کمبود دارو مشکل تازه ای نیست، هر بار گروهی از بیماران خاص 
با مشکل کمبود داروی مورد نیازشان روبرو می شوند؛ یک روز 
بیماران دیابتی، یک روز بیماران سرطانی و این روزها بیماران 

ام اس از نایاب شدن داروهای خارجی گلایه مند هستند.

      معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان: نگذاشتیم در اصفهان بازار آزاد دارو در اصفهان شکل گیرد

ایسنا
گـــزارش
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معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان 
اصفهان هشدار داد:

گرانی؛  تخلف لبنیاتی ها
اگرچه مردم این روزها لبنیات را گران و حتی بعضا دو برابر نرخ یکی 
دو ماه گذشته خرید می کنند، اما به گفته معاون بهبود تولیدات دامی 
سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان، هنوز اجازه افزایش قیمت ۱0 
قلم محصولات لبنی که نرخ آن به صورت دستوری تعیین می شود، داده 

نشده و گرانی آن در بازار تخلف است.

حسین ایراندوست درباره افزایش قیمت لبنیات در بازار، اظهار کرد: درخواست 
افزایش قیمت لبنیات در پی افزایش نرخ شیر خام به دلیل فشار تورمی و بالارفتن 

هزینه های تولید دامداران است.
وی درباره کشش افزایش قیمت لبنیات در بازار و فشار به مردم، گفت: باید این 
سوال را پرسید که آیا سبد خانوار را دولت باید مدیریت کند یا تولیدکننده؟ ما نمی 
توانیم به دامدار بگوییم شیرخام تولید کند، کارخانجات هم تولید گران داشته 
باشــند، اما قیمت لبنیات برای مصرف کننده افزایش نیابد و قطعا این دستور 

منطقی نیست.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان توضیح داد: در 
حال حاضر هزینه کرایه حمل، نهاده ها افزایش یافته، همچنین قیمت علوفه سه 
برابر شده است، پس باید دید آیا می توان تولید را با همان شرایط قبلی ادامه داد، 
بنابراین ناگزیر به افزایش قیمت شیر خام هستیم، از سوی دیگر به کارخانجات 
صنایع لبنی نیز نمی توان بگوییم زمانی که شیر را گران می خرد، محصولات لبنی 

خود را به قیمت سال قبل برای مصرف کننده قیمت گذاری کند.
وی با بیان اینکه اگر بخواهیم شیر و یا محصولات لبنی گران نشود باید به دنبال راه 
جبران باشیم، گفت: در راه حل نخست کارخانجات صنایع لبنی می توانند شیر 
را گران خرید کنند، با این وجود محصول لبنی خود را گران نکنند، اما در ازای آن 
اجازه صادرات مثلا کره و شیرخشک را بدون پرداخت عوارض داشته باشند، تا از 

این طریق تولید گران لبنیات برای کارخانجات جبران شود.
ایراندوست ادامه داد: در راه حل دوم دولت می تواند یارانه ای در قالب کالابرگ، 

یارانه خرید لبنیات و یا پروتئین را به سه دهک پایین جامعه اختصاص دهد.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان اما درباره گلایه 
مردم از  افزایش نرخ لبنیات، اظهار کرد: در حال حاضر آن دسته از محصولات لبنی 
که نرخ آن به صورت دستوری مشخص می شود، افزایش قیمت نداشته است؛ به 

عنوان مثال پنیر یواف ۱۴ هزار و ۵٠٠ تومان اکنون نباید گران شده باشد.
وی توضیح داد: با توجه به اینکه هنوز قیمت جدیــد ۱٠ قلم محصولات لبنی 
مشخص نشده اســت، به طور قطع قیمت آن نباید تغییر کند، اما ممکن است 

کارخانه به دلیل نداشتن صرفه اقتصادی آن محصول تولید نکند.
ایراندوست با تاکید بر اینکه در حال حاضر لبنیات هنوز گران نشده است، تصریح 
کرد: هنوز اجازه افزایش قیمت ۱٠ قلم محصــولات لبنی که نرخ آن به صورت 

دستوری تعیین می شود، داده نشده و گرانی آن در بازار به نوعی تخلف است.
وی درباره گرانی دسته از محصولان لبنی که مشمول نرخ گذاری نیستند، گفت: 
برخورد با گرانی این دسته از محصولات لبنی به دستگاه های نظارتی سازمان 
صمت برمی گردد و باید ابعاد نظارتی خود را تقویت کنند و جهاد کشاورزی تنها تا 

تامین شیرخام کارخانجات را برعهده دارد.

برگزاری شانزدهمین جشنواره ملی 
فن آفرینی شیخ بهایی در آبان ماه

دبیر جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی از برگزاری شانزدهمین جشنواره ملی 
فن آفرینی شیخ بهایی در تاریخ ۲۶ و ۲۷ آبان ماه در اصفهان خبر داد.

جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی به عنوان اولین و برترین رویداد فن آوری و 
فن آفرینانه کشور تلاش می کند تا با حمایت و تشویق شرکت های دانش بنیان در 

راستای حل مسائل و چالش های اساسی کشور گام بردارد.
شناسایی و معرفی واحدهای فناور و فن آفرینان موفق به سرمایه گذاران به عنوان 
یکی از اهدف اصلی جشنواره، گامی بلند جهت توسعه فناوری و شکوفایی اقتصاد 

ملی با حمایت از ایده های دانش بنیان و توان نخبگان ایران است.
عبرالرضا کبیری ، اظهار کرد: جشــنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی به صورت 
سالیانه توسط شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان و با حمایت معاونت علمی و 

فناوری ریاست جمهوری و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری برگزار می شود.
وی افزود: این جشنواره در دو بخش مسابقه ای و غیر مسابقه ای برگزار می شود 
که بخش  مسابقه ای با تغییری نسبت به دوره های قبلی در دو بخش فن آفرینی 
و تجاری ســازی فناوری و طراحان کســب و کار برگزار می شود. بخش های 
غیرمسابقه ای نیز شامل فرصت های سرمایه  گذاری، نشست های انتقال تجربه 

و نمایشگاه است.

خـــبر روز
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وزیر بهداشت:

بخش عمده ای از 
واکسیناسیون عمومی 

پایان مهر انجام 
می شود

 وزیر بهداشت در دیدار با سردار 
اشتری فرمانده نیروی انتظامی 
جمهوری اســامی ایران اظهار 
کرد: مهمترین راهکار مدیریت 
کرونا، واکسیناســیون است که 
مقداری تاخیر داشــته ایم، اما با 
شــروع کار دولت، به لطف خدا 
حجم بالایی از واکســن در حال 
واردات به کشور است که تا پایان 
ماه آینــده، بخش عمــده ای از 
واکسیناسیون عمومی در کشور 

انجام می شود.
او افــزود: برای واکسیناســیون 
عمومی نیازمند یــک حمایت 
جدی در ســطح ملی هستیم، 
چون باید حدود ۱۰۰ میلیون دُز 
واکسن در عرض ماه های آینده 
تزریق کنیم و تولید و واردات به 
حد کافی در دســتور کار است، 
اما لازم اســت که همــه مردم و 
دســتگاه ها به وزارت بهداشت 
در این زمینه کمک کنند، چون 
این کار به تنهایی از عهده وزارت 

بهداشت خارج است.
وزیــر بهداشــت بیــان کــرد: 
خوشبختانه حمایت های مردمی 
خوبی در واکسیناسیون در کشور 
وجود دارد که نمونه های آن را در 
دوران دفاع مقدس، شاهد بودیم. 
مردم به خوبی وارد صحنه شده 
اند و در بازدید هــای میدانی که 
از ۵ استان کشور داشتم می بینم 
که حســینیه ها و مجموعه های 
ورزشی، به مراکز واکسیناسیون 

تبدیل شده است.
عین اللهی یــادآوری کرد: باید 
روزانه حداقــل دو برابر آنچه که 
هست واکســن در کشور تزریق 
شود تا بتوانیم در کنترل بیماری 
کرونا موفق باشــیم. پیک پنجم 
بیماری تقریبا در حال طی شدن 
است و مرگ و میر های بالای این 
روز ها بدنبال تعداد بالای بیمار 
در یکــی دو هفته اخیر اســت، 
اما خوشــبختانه تعداد بیماران 
شناسایی شــده به نسبت رو به 
کاهش اســت، اما ۶ هفته زمان 
داریم تــا بتوانیم پیــک بعدی 
بیماری را مدیریت کنیم و در این 
مدت باید حداکثر توان خودمان 
را بــرای واکسیناســیون به کار 

بگیریم.
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فاز سوم کارآزمایی واکسن کووپارس آغاز شد
فاز سوم کارآزمایی واکسن کووپارس با حضور وزیر جهاد کشاورزی آغاز شد.

 صبح یکشنبه فاز سوم کارآزمایی واکسن کووپارس مؤسسه تحقیقات واکســن و سرم سازی رازی با حضور وزیر جهاد کشاورزی در 
کرج آغاز شد.

علی اسحاقی، مؤسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی اظهار کرد: در این فاز ایمنی و کارایی واکسن رازی کووپارس را با واکسن 
سینوفارم در دو گروه موازی در جمعیت بالغ بیش از ۱۸ سال به صورت تصادفی شده و دوسوکور بررسی خواهیم کرد که بیش از ۴۰ 

هزار مشارکت کننده را دربر می گیرد.
وی بیان کرد: در صورتی که در فاز سوم کارآزمایی ۳۵ درصد نتایج مثبت باشد سازمان غذا و دارو مجوز مصرف اضطراری این واکسن 
را صادر می کند.مؤسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی تصریح کرد: مطالعات فاز نخست واکسن کووپارس مؤسسه تحقیقات 
واکسن و سرم سازی رازی دهم اسفندماه سال ۱۳۹۹ با مشارکت ۱۳۳ داوطلب شــروع شد و تا نیمه اردیبهشت با موفقیت به پایان 

رسید، فاز دوم هم با مشارکت ۵۰۰ داوطلب اوایل خرداد شروع شد و در نیمه مرداد با موفقیت به پایان رسید.
وی متذکر شد: اگر مجوز اضطراری واکسن کووپارس در ماه جاری از سوی سازمان غذا و دارو صادر شود می توانیم تا پایان سال حدود 

۲۰ تا ۳۰ میلیون دز واکسن را تولید کنیم.

آغاز واردات محموله های ۵ میلیونی واکسن کرونا توسط هلال احمر
هجدهمین محموله واکسن کرونا تهیه شده از سوی جمعیت هال احمر حاوی ۵ میلیون دُز واکسن، دیروز یکشنبه  در فرودگاه امام خمینی )ره( به وزارت 
بهداشت تحویل داده شد. کریم همتی رئیس جمعیت هال احمر از ورود سنگین ترین محموله ی واکسن کرونا تهیه شده توسط هال احمر حاوی پنج میلیون 
دُز واکسن به کشور خبر داد و گفت: به طور کلی این جمعیت از اردیبهشت ماه تاکنون ۲۵ میلیون و ۳۹۰ هزار دُز واکسن به کشور وارد کرده است.کریم همتی 
با اعام اینکه واردات محموله های ۵ میلیون دُزی واکسن به کشور ادامه دار خواهد بود، بیان کرد: همانطور که پیش تر هم اعام کرده بودیم و همچنین طبق 
تاکیدات رئیس جمهور در گفت وگوی زنده با مردم مبنی بر تامین ۴۰ میلیون دُز واکسن در شهریور ماه، این روند را با شتاب بیشتری ادامه خواهیم داد.او 
با اشاره به محوری بودن موضوع واکسن و واکسیناسیون در دولت سیزدهم گفت: آیت الله رئیسی شب گذشته تاکید کردند که »واکسیناسیون عمومی در 
گرو واردات واکسن است و همه ی بخش های دخیل در امور واکسن باید تاش مضاعف در واکسیناسیون و واردات واکسن داشته باشند« بنابراین ما هم با 
تکیه بر گفته ی رئیس جمهور و به عنوان یکی از همین بخش های متولی در امور واکسن، واکسیناسیون و واردات واکسن را در اولویت و محوریت اقدامات 
هال احمر قرار داده ایم.همتی با بیان اینکه جمعیت هال احمر براساس اعام نیاز ستادهای مدیریت کرونای استان ها و یا دانشگاه های علوم پزشکی در ۶ 
محور فعالیتش را در زمینه مقابله با کرونا ادامه داده است تصریح کرد: ایجاد و یا پشتیبانی مراکز واکسیناسیون عمومی، استقرار واحدهای درمان اضطراری، 
اختصاص مراکز درمانی و توانبخشی برای خدمات مورد نیاز بیماران، افزایش ساعت فعالیت داروخانه ها، تجهیز سوله ها و یا سالن های ورزشی برای پذیرش 

بیماران و ایجاد فضاهای مورد نیاز درمانی با استفاده از چادرهای راپال از جمله اقدامات صورت گرفته در جمعیت برای مقابله با کرونا بوده است.

متخصصان پزشکی می گویند: بسیاری از دارو های تجویزی پس از 
دریافت واکسن کووید-۱۹ مانند قبل از تزریق واکسن کارایی دارند 

همچنین موجب کاهش اثربخشی واکسن نیز نمی شوند.

جامعه ۲۴ 
گزارش

ISFAHAN
N E W S

هر روز صبح، یــک قرص برای 
فشــار خون یــا دیابــت خود 
مصرف می کنید شــاید شب ها 
نیز اســتاتین برای کلسترول 
مصرف کنیــد. اکنون، به دلیل 
همه گیری، از شــما خواســته 
می شود که واکسن کووید-۱۹ 
را نیز در ایــن دارو ها بگنجانیــد. اگر نگران 
افزودن واکسن به این ترکیب دارویی هستید، 
باید با پزشک خود مشورت کنید، متخصصان 
پزشــکی می گوینــد: بســیاری از دارو های 
تجویزی پس از دریافت واکســن کووید-۱۹ 
مانند قبــل از تزریق واکســن کارایی دارند 
همچنین موجب کاهش اثربخشــی واکسن 

نیز نمی شوند.
اما چگونه پزشــکان به این انــدازه مطمئن 
هستند؟ با توجه به این مطالب نتیجه این است 
که اکثر دارو هایی که مصرف می کنیم به هیچ 
وجه در سیســتم ایمنی بدن که واکسن های 
کوویــد-COVID( ۱۹-۱۹( بر روی آن تاثیر 

می گذارند، وارد نمی شوند.
آیا مصرف دارو های رقیق کننده خون با 

واکسن کووید-۱۹ مجاز است؟
اگــر از داروی رقیق کننــده خون اســتفاده 
می کنید، ســازمان غذا و دارو )FDA( توصیه 
می کند که هنــگام تزریق واکســن کووید-

۱۹به پزشــک خود اطاع دهیــد. دارو های 
رقیق کننده خون از لخته شــدن جلوگیری 
می کنند بنابراین حتی یــک صدمه کوچک 
مانند سوراخ کردن پوست با سوزن می تواند 
باعــث خونریزی یــا کبودی بیشــتر از حد 
معمول شود. البته نه FDA و نه مراکز کنترل 
و پیشگیری از بیماری ها )CDC( نمی گویند 
که به دلیل مصــرف داروی رقیق کننده نباید 

واکسن کووی-۱۹دریافت کنید.
بیشتر بخوانید: آیا واکسن کرونا باعث کاهش 

باروری در زنان می شود؟/فیلم
استفان مول، پروفسور پزشــکی در دانشگاه 
کارولینای شــمالی )UNC( و مدیر پزشکی 
Clot Connect در مرکــز تحقیقــات خون 
این دانشــگاه تاکید می کند: افــرادی که از 
دارو های رقیق کننده خون استفاده می کنند 
باید واکسن کووید-۱۹ دریافت کنند. اگر از 
دارو های رقیق کننده خــون مانند وارفارین، 
الیکوییــس، پاراداکســا، ساوایســا، زارلتو، 
لوونوکس، اریکسترا یا دارو های ضد پاکتی 
دیگر استفاده می کنید فقط باید به موارد ذیل 

بیشتر توجه کنید:
 احتمالا در محل تزریق بیشتر دچار کبودی 

می شوید.
 محل تزریق را حداقل پنج دقیقه فشار دهید 

تا خطر کبودی کاهش یابد.
 باید از کوچکترین سوزن ممکن استفاده شود.

 یک دوز رقیق کننده خون خود را حذف کنید، 
اما قبل از انجام این کار حتما با پزشــک خود 

مشورت کنید.
آدام برمن، پزشــک و رئیس بخش اورژانس 
مرکز پزشکی لانگ آیلند در نیویورک اظهار 
کرد: نحوه کار واکســن های موجود این است 
که بدن فرد را در معرض پروتئین کوچکی از 
ویروس کرونا قرار می دهند که باعث می شود 
سیستم ایمنی بدن شروع به مبارزه با ویروس 
کند، مانند اینکه فرد به طور کامل آلوده شده 
است. امید این است که بدن فرد یاد بگیرد با 
ویروس کرونا مبارزه کند و در صورت ابتا به 
عفونت به درســتی با ویروس مقابله و از فرد 

محافظت کند.
برمن می گوید: در واقع، واکسن برای سیستم 
ایمنی بدن شما خط مشــی ایجاد می کند و 
اکثر دارو هایی که بیماران مصرف می کنند بر 

سیستم ایمنی آنان تاثیر نمی گذارند.
ویلیام شافنر، اپیدمیولوژیست و استاد پزشکی 
پیشگیرانه و سیاست های بهداشتی در دانشگاه 
وندربیلت بیان کرد: به عنوان مثال، استاتین که 
برای محافظت در برابر کلسترول بالا مصرف 
می شود و تولید کلســترول را مختل می کند 
هیچ ارتباطی با سیســتم ایمنی بدن ندارد. 
دارو های رقیق کننده خون مانند وارفارین یا 
الیکوییس بر مکانیسم لخته شدن خون بدن 
کار می کنند. دارو های کنتــرل دیابت مانند 
متفورمین نیز بر متابولیسم گلوکز تاثیر دارند 

و هیچ ارتباطی با سیستم ایمنی بدن ندارند.
آیا برخی دارو ها اثربخشی واکسن ها را 

کاهش می دهند؟
ماننــد اکثــر قوانیــن علم پزشــکی برخی 
استثنائات نیز در مورد واکسیناسیون وجود 
دارد. اگر به طور اتفاقــی از دارو های تجویزی 
اســتفاده می کنید که بر سیستم ایمنی بدن 
شما تاثیر دارند، واکسن ممکن است به اندازه 

کافی موثر نباشد.
ویلیام ماس، مدیر اجرایی مرکز دسترســی 
بین المللی واکســن دانشــکده بهداشــت 
عمومی جانــز هاپکینز بلومبــرگ می گوید: 
اگر شــما پیوند عضو داشــتید و از دارو های 
سرکوب کننده سیستم ایمنی یا از دارو برای 

درمان بیماری خود ایمنی استفاده می کنید یا 
تحت شیمی درمانی خاصی برای سرطان قرار 
دارید، داروی سرکوب کننده سیستم ایمنی 
می تواند اثر واکسن را کاهش دهد. همین امر 
در مورد افرادی که مبتا به ایدز )HIV( هستند 
و از یک یا چند دارو تاثیرگذار بر سیستم ایمنی 

استفاده می کنند نیز صادق است.
با این وجــود، شــافنر تاکید کــرد: چنین 
دارو هایی با شرایطی که شما آن ها را مصرف 
می کنید همچنان کارایی دارند و واکسن نیز 

موثر خواهد بود.
شافنر با اشاره به واکسن های موجود ابراز کرد: 
به طور مطلق نمی توانیم تضمین کنیم که فرد 
۹۵ درصد محافظت خواهد شــد، اما تا حدی 
در برابر ویروس محافظت می شــود و بهتر از 

هیچی است.
ماس پیشــنهاد می کند که افــراد در مورد 
واکســن های کووید همانند تزریق ســالانه 
واکسن آنفلوآنزا یا واکسن زونا یا ذات الریه فکر 
کنند. واکســن کووید نوع جدیدی از واکسن 
است، اما اساسا فقط یک واکسن است و مانند 
واکسن های دیگر بر سیســتم ایمنی ما تاثیر 
می گذارد و هیچ دلیلی برای نگرانی در مورد 
چگونگی تداخل این دارو با سایر دارو ها وجود 

ندارد.
یک هشدار وجود دارد که کارشناسان پزشکی 
در مورد آن توافق دارند، قبل از تزریق واکسن 
از مســکن اســتفاده نکنید مگر آنکه توسط 
پزشک تجویز شده باشد، چون تاثیر واکسن را 

کاهش می دهد.
شافنر توضیح می دهد که این توصیه بر اساس 
نتایج تحقیقاتی است که سال ها قبل در مورد 
واکسیناســیون کودکان انجام شده است. در 
حالی کــه نتایج این مطالعــات کاما قطعی 
نبود، اما پزشکان اطفال به والدین می گویند 
که قبل از واکسیناســیون نبایــد کودکان از 
مسکن استفاده کنند و این مفهوم به واکسن 
کووید-۱۹ برای بزرگسالان نیز منتقل شده 
است. اما برای تســکین عوارض جانبی بعد از 
دریافت واکسن، استفاده از دارو های مسکن 

مناسب است.
آیا واکســن کووید-۱۹ بر روی افرادی 

که دارو مصرف می کننــد نیز آزمایش 
شده است؟

افرادی که انواع مختلفــی از دارو ها را مصرف 
می کردنــد در آزمایش های واکســن فایزر، 
مدرنا و جانســون و جانسون شرکت داشتند. 
آزمایش های اولیه مرحله سوم شامل افرادی 
با برخی شرایط پزشکی ازجمله بیماری ریه، 
بیماری قلبی، بیماری کبــد، چاقی، دیابت، 
سرطان و ایدز بود که این افراد به همراه بقیه 

مورد مطالعه قرار گرفتند.
محققان به منظــور ارزیابی هر واکســن در 
جمعیت وســیع، افرادی را که عمدتا دارای 
بیماری هــای زمینــه ای بودند را نیــز وارد 
آزمایش کردند. به شرکت کنندگان گفته نشد 
که هنگام دریافت واکسن، درمان های منظم 
پزشکی خود را تغییر دهند بنابراین می توان 
فرض کرد که بسیاری از آن ها از همه دارو های 

مختلف استفاده می کردند.
آیا واکسن کووید-۱۹ در افرادی که دارو 
مصرف می کنند، واکنش آلرژیک ایجاد 

خواهد کرد؟
اگر به هر یک از اجزای واکســن حساســیت 
دارید به ویژه پلی اتیلــن گلیکول )PEG( یا 
پلی ســوربات نباید واکســن کووید دریافت 
کنید. این مورد چه در حال مصرف دارو های 
دیگر باشید یا نباشــید صادق است. ما هنوز 
نمی دانیــم که مصرف دارو هــای دیگر خطر 
واکنش آلرژیک به واکســن را تغییر می دهد 

یا خیر.
آیا می توان واکسن کووید-۱۹ را همراه 

دیگر واکسن ها دریافت کرد؟
در ماه مه ۲۰۲۱، مراکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری ها )CDC( توصیه های خود را در مورد 
انجام سایر واکسن ها در زمان دریافت واکسن 
کووید-۱۹به روزرســانی کرد. شما می توانید 
همزمان با واکســن کووید-۱۹واکسن های 
دیگر )مانند واکســن آنفلوآنــزا( را با خیال 
راحت دریافت کنید. با این حال، اگر چندین 
واکسیناســیون را همزمان دریافت می کنید 
باید آن ها را در اندام های مختلف تزریق کنید 
که اگر بدن شــما واکنش تزریقی نشان داد 

دریابید مربوط به کدام واکسن است.

چه دارو هایی را نباید در زمان واکسیناسیون کووید-۱۹ مصرف کرد؟
 چرا مبتلایان به کووید۱۹ 
مستعد قارچ سیاه هستند؟

یک متخصص عفونی، قارچ سیاه را یک بیماری دارای درمان دانست 
و اضافه کرد: بروز قارچ سیاه در بیماران کووید یک وحشت مضاعف 
ایجاد کــرده، اما همه افراد بــه این عفونت مبتا نمی شــوند و باید 
شرایط خاصی وجود داشته باشــد.دکتر آیدین پورکاظمی  کرونا را 
یک ویروس قدیمی دانســت که دچار جهش هــای متعدد و جدید 
شده و اظهار کرد: قارچ سیاه یا موکورمایکوزیس نیز جدید نیست و 
یک عفونت قارچی شناخته شده است و مردم سال های سال به آن 

مبتا شده اند.
وی عامل رسانه ای شدن دوباره قارچ سیاه را همراهی آن با بیماری 
کووید۱۹ دانســت و افزود: افراد مبتا به کرونا به واســطه مصرف 

یکسری از داروها مستعد ابتا به این عفونت قارچی هستند.
این متخصص بیماری های عفونی، یک دسته از عفونت ها را قارچی 
دانست و تصریح کرد: قارچ های متعددی وجود دارند که می توانند در 
بدن انسان ایجاد عفونت کنند و بسیاری از مردم تجربه عفونت های 
قارچی به ویژه روی پوست بدن را دارند. موکورمایکوزیس نیز نوعی 
عفونت قارچی است که محل درگیری آن در داخل بدن یعنی ریه ها 
و سینوس ها و دستگاه گوارش بوده و در مواردی می تواند پوست های 

آسیب دیده را نیز درگیر کند.
پورکاظمی، قارچ ســیاه را یک بیماری دارای درمان دانست و اضافه 
کرد: بروز قارچ ســیاه در بیماران کووید یک وحشت مضاعف ایجاد 
کرده، اما همه افراد به این عفونت مبتا نمی شــوند و باید شــرایط 
خاصی وجود داشته باشد.وی ضعف سیستم ایمنی به واسطه پیوند 
عضو، سرطان و دیابت کنترل نشــده را از جمله عوامل ابتا به قارچ 
سیاه دانســت و بیان کرد: افراد دارای ضعف سیستم ایمنی بیش از 
سایرین مستعد ابتا به قارچ سیاه هستند؛ متاسفانه بسیاری از افراد 
مبتا به کووید که تحت درمان قرار دارند، از بیماری های زمینه ای 
همچون دیابت رنج می برند یا سابقه پیوند عضو دارند که در نتیجه 
شاهد ضعف سیســتم ایمنی آنان هســتیم.این متخصص عفونی، 
استفاده از کورتون برای بیماران کرونایی را موجب افزایش قند خون 
دانست و گفت: افزایش قند خون بهترین شرایط برای رشد قارچ سیاه 

را فراهم می کند.
وی با بیان اینکه قارچ سیاه از راه هوا و تنفس وارد بدن انسان می شود، 
خاطرنشان کرد: ریه ها و دستگاه تنفســی فوقانی شایع ترین محل 
درگیری با این عفونت قارچی است که در کووید نیز شاهد آن هستیم؛ 
البته افرادی که سیستم ایمنی ســالم و قوی دارند و داروی خاصی 
مصرف نمی کنند به ندرت به قارچ ســیاه مبتا می شــوند لذا برای 
پیشگیری از ابتا به این عفونت پروتکل خاصی وجود ندارد، اما برای 
افرادی که به کووید مبتا و برای درمان بســتری می شوند، احتمال 
ابتا به قارچ سیاه را می دهیم و لذا طی مدت بستری کاما تحت نظر 
قرار دارند و در صورت بروز عائم عفونت قارچی، درمان های لازم را 
آغاز می کنیم.پورکاظمی، در ادامه به عائم قارچ ســیاه اشاره کرد و 
گفت: افراد در صورت ابتا به این عفونت معمولا در قسمت فوقاتی 
دستگاه تنفسی به ویژه بینی احساس پرُی و گرفتگی دارند و دچار 
سردرد می شوند و لکه های سیاه رنگی را در سقف دهان و روی بینی 

آنان مشاهده می کنیم.
وی از افراد خواســت خودســرانه اقدام به مصرف داروهای حاوی 
کورتون همچون دگزامتازون نکنند و یادآور شد: عائم عفونت قارچ 
سیاه در دستگاه تنفسی تحتانی یعنی ریه ها همانند عائم کروناست 
و شاهد تب و سرفه و خلط و درد قفسه سینه هستیم. در موارد خاص 
نیز درگیری دســتگاه گوارش و دل درد و تهوع و استفراغ مشاهده 

می شود.
این متخصص عفونی، استراحت کافی، تغذیه مناسب و مصرف مایعات 
را سه شرط برخورداری از یک سیستم ایمنی خوب دانست و اضافه 
کرد: مهمترین مســئله برای اینکه یک سیستم ایمنی خوب داشته 
باشیم، خواب کافی اســت؛ اکثر افرادی که به کرونا مبتا می شوند، 

استراحت کافی ندارند که سبب پیشرفت بیماری می شود.

گزارش

اگر از داروی 
رقیق کننده خون 
استفاده می کنید، 
سازمان غذا و دارو 

)FDA( توصیه 
می کند که هنگام 

تزریق واکسن 
کووید-۱۹به پزشک 

خود اطلاع دهید. 
دارو های رقیق کننده 

خون از لخته شدن 
جلوگیری می کنند 
بنابراین حتی یک 

صدمه کوچک مانند 
سوراخ کردن پوست با 
سوزن می تواند باعث 

خونریزی یا کبودی 
بیشتر از حد معمول 

 FDA شود. البته نه
و نه مراکز کنترل و 

پیشگیری از بیماری ها 
)CDC( نمی گویند که 
به دلیل مصرف داروی 

رقیق کننده نباید 
واکسن کووی-

۱۹دریافت کنید.

چیپس و پفک را از بچه ها بگیرید
یک متخصص تغذیه، خواستار حذف 
چیپس و پفک از سبد تنقلات کودکان 
شد. ســهراب گلبن، محدود کردن 
دسترسی کودکان به تنقلات پرکالری 
برای کنترل وزن را مورد تاکید قرار داد 
و گفت: تنقلاتی مانند چیپس و پفک 
انرژی خیلی زیادی تولید می کنند و 
بسیار چاق کننده هستند، ولی حاوی 
مواد مورد نیاز رشــد کودک مانند 
ویتامین ها و مواد معدنی نیستند، بهتر 
است این نوع خوراکی ها در دسترس 
کودکان قرار نگیرنــد.وی ادامه داد: 
برای کنترل وزن و مهم تر از آن تضمین 
سلامت کودکان باید استفاده از فست 

فودها و غذاهای آماده را کاهش دهیم.
گلبن گفت: فســت فودها و غذاهای 
آماده مانند همبرگر، مرغ سوخاری، 
پیتزا، سوســیس و کالبــاس و انواع 
کنسروها حاوی انرژی و نمک بسیار 
زیاد و مقــدار قابــل توجهی چربی 

اشباع هستند. این مواد غذایی برای 
سامتی مضر اســت و احتمال بروز 
بسیاری از بیماری ها را در بزرگسالی 
افزایش می دهد، مصــرف این گروه 
از غذاها بهتر اســت به حداکثر دو بار 
در مــاه محدود شــود.وی ادامه داد: 
میوه و سبزیجات را جایگزین تنقات 
پرکالری و ناســالم کنیــد، میوه ها و 
سبزی های تازه را همیشه در دسترس 
کودک قرار دهید و او را به مصرف این 
مواد غذایی تشــویق کنید، میوه ها و 
سبزی ها منبع بسیار خوب ویتامین ها 
و اماح هستند.ســهراب با اشاره به 
اینکه انواع مغزها مانند پسته، بادام و 
بادام زمینی حاوی چربی های مفید، 
اماح و آنتی اکسیدان های مفیدی 
مانند ویتامین E هستند، گفت: بهتر 
اســت در برنامه غذایی انــواع مغزها 
جایگزیــن تنقات بــا ارزش غذایی 
پایین مانند چیپس و پفک شــوند.

وی افزود: از 
آنجایی که 
 ، هــا مغز
بــی  چر

نسبتاً 
زیادی 
رند  دا

در  نبایــد 
مصرف آنها زیاده روی شود چون 

می توانند باعث افزایش وزن شــوند، 
ضمناً بهتر اســت تا حد امکان مغزها 
را به صورت خام، بــی نمک و بدون 
افزودن شکر مصرف کرد.عضو هیئت 
علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی با تاکید بر این موضوع که 
لبنیات منبع بسیار خوب پروتئین و 
کلسیم هستند، خاطرنشان کرد: این 
گروه از مواد غذایی برای رشد کودکان 
ضروری است، توصیه می شود لبنیات 
از نوع کم چرب تهیه شود، همچنین 

ین  یگز جا
کردن شیر با شیرکاکائو 

و یا شــیرهای طعم دار کــه حاوی 
شکر زیادی هســتند می تواند عامل 
بروز چاقی باشد.ســهراب افزود: باید 
بدانید ماست های میوه ای هم عموماً" 
پرچرب بوده و حاوی شــکر افزوده 
هستند، بنابراین بهتر است اگر کودک 
تمایل به مصرف ماســت میوه ای و یا 
شیر کاکائو دارد در خانه و از انواع کم 

چرب تهیه شود.

آگهـی مناقصـه
شرکت سرمایه گذاری مسکن زاینده رود در نظر دارد 8.000 متر مربع  سنگ مورد نیاز خود را با شرائط 
ذیل از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید . متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه به 

دبیرخانه شرکت به آدرس : اصفهان ، خیابان استانداری ، کوچه شهید عمرانی مراجعه نمایند .
1( مهلت دریافت و ارائه اسناد مناقصه حداکثر 7 روز پس از تاریخ چاپ آگهی می باشد .

2( ارائه تضمین شرکت در مناقصه به صورت چک صیادی شرکتی به مبلغ 3.000.000.000ریال الزامی 
می باشد .

3( به پیشنهادات فاقد تضمین ترتیب اثر داده نخواهد شد .
4( شرائط پرداخت : 100 درصد تهاتر با املاک در دست ساخت شرکت در شهر اصفهان

5( ارائه ضمانت نامه بانکی یا سایر تضامین مورد تائید خریدار به میزان 120 درصد مبلغ قرارداد جهت 
تضمین قرارداد الزامی می باشد .

6( مدت تحویل حد اکثر 2 ماهه می باشد .
7( مناقصه گزار در رد یا قبول هر یک یا تمامی پیشنهادات بدون اینکه نیاز به ذکر دلیل باشد مخیر است .
8( به پیشنهادات مشروط ، مبهم و یا مغایر با شرائط مندرج در آگهی و پیشنهادات ارائه شده بعد از موعد 

مقرر ترتیب اثر داده نخواهد شد .
9( زمان گشایش پاکت ها ، ساعت 14 روز چهارشنبه مورخ 1400/06/24 می باشد .
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Pardis Technology Park 
has paved the way for 
using Afghan elites in the 
affiliated companies and 
for establishing startups 
developed by Afghan 
entrepreneurs.Due to 
the unrest and unstable 
situation in Afghanistan, 
in order to help them 
continue their professional 
activities in science and 
technology fields and in 
line with international aims 
and technology diplomacy, 
Pardis Technology Park 

has provided limited 
opportunities for Afghan 
elites and entrepreneurs.
Accordingly, Afghan elites 
and entrepreneurs can work 
in Pardis Technology Park 
companies and establish 
startups.Applicants will 
be given a one-year free 
workplace, free residence, 
visa facilities, residence card 
and facilities for company 
registration.  Some 20 teams 
will be accepted and the 
deadline for registration will 
be by the end of September.

Iran's steel 
production 
down 50%
Steel production in 
Iran has declined 
by 50 percent in 
the past three 
months, a member 
of the country’s steel 
producers’ association 
has told.
Reza Shahrestani who 
was speaking about 
why steel exports 
to Afghanistan have 
been reduced said 
that authorities have 
rationed steel to first 
satisfy domestic 
demand and supply 
foreign customers 
according to 
availability.
Bloomberg in an article 
about Iran’s nuclear 
negotiations with 
the West on Friday 
reported that Iran’s 
steel production is up 
by ten percent and the 
growth has topped 
China the pace of 
Chinese production.
Bloomberg took its 
information form 
World Steel Association 
(WSA) that apparently 
used misleading data 
supplied by the Iranian 
government that 
claimed production 
increased by 9 percent 
in July.
WSA is not the only 
international group 
that has to rely on 
Iran’s official data. The 
International Monetary 
Fund and the World 
Bank among others 
have no presence 
on the ground and 
independent research 
groups are not allowed 
by the Islamic republic 
to operate in the 
country.
Bloomberg also 
claimed that Russia and 
China were assisting 
Iran’s economy, while 
there have been no 
significant Russian or 
Chinese investments 
in Iran since former 
US president Donald 
Trump withdrew from 
the Obama-era nuclear 
agreement in 2018 
and imposed crippling 
sanctions.
Russian trade with Iran 
is around a modest $2 
billion sum annually 
and trade with China 
is down due to US 
sanctions. The only 
positive factor is that 
China clandestinely 
continues to buy some 
Iranian oil, with most 
of the profits going to 
middlemen rather than 
to the government in 
Tehran.
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Speaking to the 
press on the 
sidelines of a 
visit to the South 
Pars complex 
in Assalouyeh 
on Friday, Oji 

mentioned the South 
Pars Phase 14 Refinery 
as the last refinery of the 
complex to go operational 
and said: "our colleagues 
have promised that the 
first train of the refinery 
will be put into operation 
this winter and will add 
gas to the country's 
network."
As Shana reported, the 
minister underlined the 
significant role of the 
South Pars complex in 
supplying the country’s 
natural gas needs and 
noted that 70 percent of 
the country’s gas needs 
are met by South Pars.

Oji expressed hope 
that with the decisions 
taken this year, the 
maximum production 
and extraction of gas from 
the South Pars joint field 
will be achieved.
South Pars Phase 14 
development project is 
aimed at producing 56.6 
million cubic meters per 
day of rich gas, 75,000 
barrels per day of gas 
condensate, 400 tons 
per day of sulfur, one 
million tons per year of 
liquefied petroleum gas 
and one million tons per 

year of ethane to be fed to 
petrochemical plants.
Back in October 2020, 
the operator of the 
South Pars Phase 14 
development project had 
said the project’s onshore 
refinery was scheduled 
to be fully operational 
by the first half of the 
current Iranian calendar 
year (September 2021), 
however, the coronavirus 
pandemic caused some 
delay in the project.
The huge South Pars 
field, which Iran shares 
with Qatar in the Persian 

Gulf, covers an area of 
9,700 square kilometers, 
3,700 square kilometers 
of which are in Iran’s 
territorial waters. The 
remaining 6,000 square 
kilometers, called North 
Dome, are situated in 
Qatar’s territorial waters.
The field is estimated 
to contain a significant 
amount of natural gas, 
accounting for about 
eight percent of the 
world’s reserves, and 
approximately 18 billion 
barrels of condensate.

Thailand to close its 
tourism office in Iran
 The Thai Ministry of Tourism has decided to 
close its representative office in Iran after 11 
years.One of the reasons for this closure is the 
uncertainty over returning time of the Iranian 
tourism industry to the international markets.
"Iran was a big market for Thai tourism, as Iran 
accounted for 16% of the total Middle East tourism 
to Thailand."   Prior to the coronavirus pandemic, 
the sanctions and other issues caused serious 
problems in the field of transferring money 
between two countries. Even the Dubai office was 
closed due to the sanctions. We could not transfer 
any money from Thailand to Iran. because of 
these problems the money was just transferred 
by individuals between two countries. Now, 
even these trips are not made anymore”, Homer 
Baraghani, the representative of the Thai Ministry 
of Tourism in Iran, said in an interview."With the 
closure of this office, tourism activities between 
two countries will be followed up in Dubai office 
like before 2009 and Thailand will no longer have 
a tourism office in Iran." However, whenever 
there were problems such as visas for travel 
agencies, the office used to tackle them. "This 
office was established in 2009 and started its 
official activity in 2010.  Due to the activities of the 
office, Thailand had about 134000 Iranian tourists 
in 2017, ranking first in the Middle East, but before 
Coronavirus pandemic, this number reached 
69000 tourists”, He added.

IRCS starts importing 
5-million doses of 
COVID-19 vaccines
Head of Iranian Red Crescent Society Karim 
Hemmati said the 18th consignment of COVID-19 
vaccine containing five million doses was 
delivered to Iran's Health Ministry.Hemmati 
said the IRCS has so far imported 25,390,000 
doses of vaccine.He referred to the last remarks 
of President Ebrahim Raisi during a live address 
regarding supplying 40 million doses of vaccine, 
saying the process will be accelerated.Earlier, 
Raisi said the administration has now decided 
that domestic production couldn’t meet demands 
as 100 million doses of coronavirus vaccine 
were certainly needed.The President noted 
that he included the issue of importing vaccines 
in his conversations with some world leaders 
and the import of 40 million doses was secured 
this way.He vowed to supply 40 million doses 
of coronavirus vaccines by September 22, as he 
has tasked the Ministry of Foreign Affairs, Health 
Ministry and the Basij forces as well as a number 
of other governmental bodies with prioritizing 
the supply of national and foreign currency for 
this purpose.

Iran exports to Tajikistan 
up by 25%
Head of Iran-Tajikistan Chamber of Commerce 
says Iran’s exports to Tajikistan have increased by 
25 percent in the first five months of the current 
year, adding that the trade with this country is 
done via three intermediary countries.
Speaking to ILNA, Mohammad Hassan Roshanak 
said that most exported goods Tajikistan are 
shipped via three Tajikistan’s neighboring 
countries of Kyrgyzstan, Uzbekistan and 
Kazakhstan.He added that the goods in those 
three countries are unloaded or with new bill 
of lading are re-exported to Tajikistan because 
Turkmenistan only confiscates goods exported 
to Tajikistan but they can be transited to the 
neighboring countries via Ashgabat.

1st train of SP phase 14 refinery to go 
operational this winter
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Iran-UAE trade 
exchange at $7.3bn in 
five months: IRICA 
spox
 Spokesman for the Islamic Republic of 
Iran Customs Administration (IRICA) 
put the value of trade exchanged between 
Iran and United Arab Emirates (UAE) in 
the first five months of the current year 
at $7.3 billion.
Seyyed Rouhollah Latifi made the 
remarks on Sat. and said that about 9.5 
million tons of goods, valued at $7.303 
billion, were exchanged between Islamic 
Republic of Iran and United Arab Emirate 
(UAE) in the first five months of the 

current Iranian calendar year (from 
March 1 to August 21), showing a 24 and 
54 percent hike in terms of volume and 
value respectively as compared to the 
same period of last year.
Islamic Republic of Iran has always 
focused on boosting cooperation with 
its neighboring countries in political, 
security and economic fields, he said, 
adding, “Therefore, the country has 
witnessed the growth and development 
of trade and economic activities with its 
neighbors especially in the recent years.”
Accordingly, countries Iraq, United Arab 
Emirates (UAE), Turkey and Afghanistan 
have been named as country’s top four 
export target markets in recent years, 
he added.

Turning to the export of Iranian products 
to the United Arab Emirates (UAE), Latifi 
stated that United Arab Emirates (UAE) 
imported more than 5,007,000 tons of 
goods, valued at $1.912 billion, from the 
Islamic Republic of Iran in the first five 
months of the current year (from March 
21 to August 21).
Dried nuts, fishery products, fresh fruits 
and vegetables, caviar, confections and 
chocolates, food products, minerals, 
construction materials, various types 
of detergents, kitchen ware, home 
appliances, electronic appliances, 
industrial and semi-industrial products, 
footwear, clothing, furniture are of the 
main products exported from Iran to UAE 
in this period, IRICA spokesman added.

‘95% of modern irrigation 
systems equipment built 
domestically’
The project manager of the Agriculture Ministry’s 

smart irrigation systems development program 
has said 95 percent of the equipment used in 
such systems is manufactured inside the country, 
IRNA reported.Fariborz Abbasi said the ministry 
has comprehensive plans for indigenizing the 
knowledge for the production of the other five 

percent as well.He pointed to the filters and 
drippers in modern irrigation systems as the 
equipment whose indigenization is on the agenda 
and predicted: “In a two- or three-year plan, part 
of the imported equipment and supplies will be 
produced by domestic manufacturers.”

Back in October 2020, 
the operator of the 
South Pars Phase 14 
development project 
had said the project’s 
onshore refinery 
was scheduled to 
be fully operational 
by the first half 
of the current 
Iranian calendar 
year (September 
2021), however, 
the coronavirus 
pandemic caused 
some delay in the 
project.

Pardis Technology Park to employ 
Afghan elite

The first train of the Phase 14 Refinery of 
Iran’s South Pars complex is going to go 
operational this winter (starts on December 
22), Oil Minister Javad Oji announced.



Europeans have 
been scrambling 
to control Afghan 
refugees, fearing 
that a flood of 
refugees would 
hit Europe after 

Taliban took over 
Afghanistan, forcing 
people flee the country 
because of potential 
increase in violence.
The UK with over 3,000 
Afghan refugees in 
detention has been 
accused of keeping 
them in uncertainty, 
suspending asylum 
grant.
Austrian Chancellor 
Sebastian Kurz has said 
that his country wouldn’t 
accept even a single 
Afghan refugee and 
Europe should lead them 
to neighboring countries.
The US has sent the 
majority of 57,000 
Afghan refugees 
evacuated from Kabul 
airport to destinations 
in Europe and the US to 
have their documents 
verified. Only in Qatar, 
1,400 Afghans still 
remain in US military 
bases.
European Union 
convened a meeting 
last week to address the 
issue, as Europeans don’t 
want to be struck with the 
same wave of refugees 
as they were in 2015 
after the Syrian civil war 
began.
Europeans want to pay 
Afghanistan’s neighbors 
to accept refugees. 
Germany is preparing to 

accept 10,000 to 40,000 
refugees, as German 
foreign minister has 
been told by Pakistani 
counterpart that 
Pakistan has already 
granted asylum to 
3,000,000 Afghan 
refugees and the country 
has no more capacity.
On the other hand, 
Europeans have failed to 
fulfil their commitments 
regarding Iran under the 
2015 nuclear deal after 
US withdrawal. For the 
reason, they can’t find a 
ground to discuss Afghan 
refugees with Iran.
That said, the main 
population of Afghans 
would remain in their 
country, where they 
face many more risks, 
including mines and 
explosive devices 
remained from decades 
of war.
The international 
Red Cross and Red 
Crescent societies 
have announced that 
the number of people, 
many of whom children, 
that are injured by such 
devices has increased in 
recent weeks. Moreover, 
many more have been 
injured in internal 
conflicts, as the entities 
say that they have helped 
1,600 injured people in 

the first week of August.
Displaced population 
within Afghanistan has 
reached 570,000 people, 
while 80 percent of them 
are women and children.
While over 113,000 
Afghan refugees 
evacuated by US forces, 
UNHCR announced that 
they expect 500,000 
more would leave the 
country in the next four 
months.
World Food Program 
has said that one 
third of Afghanistan’s 
38-million population 
face hunger and over 2 
million children are 
malnutritioned.
During the occupation 
of Afghanistan, 241,000 
people have died as a 
direct result of war, over 
71,000 of which were 
civilians.
Afghanistan is 
considered as one of 
world’s most dangerous 
places for children. 
The UN has registered 
7,792 deaths and 18,662 
injuries among children. 
Afghan women are the 
most hurt population 
in the country, as 3,000 
deaths and 7,000 injuries 
has been registered 
among women from 
2010.
After 20 years of 

US occupation, 
Afghanistan lies in the 
last but one place in 
the ‘Women Peace and 
Security’ index, right 
before Yemen. 3.7 
million children were 
deprived of education 
in Afghanistan in 2019, 
according to UNICEF.
Although life expectancy 
in Afghanistan has 
increased to 64 and 
maternal mortality 
rate has decreased 
from 15,000 to 7,700 
women, other human 
development indices 
have experienced 
catastrophic conditions 
during two decades of 
occupation.Afghanistan 
war has been the longest 
war in US history, 
spanning through 
tenures of four US 
presidents. Contrary to 
what many think, the 
peak of Afghanistan 
war was during Barack 
Obama administration 
when over 100,000 
US forces were in the 
country.This war began 
with deployment 
of 1,300 soldiers in 
Afghanistna by George 
W. Bush administration 
and then Joe Biden took 
the last US soldier out of 
the devastated country 
20 years later.

Iranian Navy to Set Up 4 HQs 
to Optimize Resources
Commander of the Iranian Navy Rear Admiral 
Shahram Irani unveiled plans to establish four 
headquarters in order to optimize the use of human 
and material resources.The commander said on 
Sunday that the Iranian Navy will be setting up four 
headquarters for the optimal management and 
employment of the human, technical and hardware 
resources.According to Rear Admiral Irani, the 
opening of the new headquarters will be aimed at 
safeguarding the Islamic Republic’s maritime and 
economic boundaries.“Such defense is important, 
because the national interests must be protected in 
the best way under the tough conditions caused by 
the sanctions and the enemies’ desperate pressures 
must be nullified,” he stated.In a decree issued last 
month, Leader of the Islamic Revolution Ayatollah 
Seyed Ali Khamenei appointed Read Admiral Irani 
as the new chief of the Iranian Navy, and stressed the 
need for “serious and decent efforts to exploit the 
capacities” of the Navy, the Army and other military 
forces for “jihadi and revolutionary progress” of the 
Armed Forces.The Leader has also called for plans 
to boost the capabilities and preparedness of the 
military forces in all fields and on the basis of the 
growth and excellence of the human resources.
Yemen launches large-scale 
missile attack against Saudis
 News sources reported on Saturday night that 
several Yemeni ballistic missiles had been fired at 
eastern and southern Saudi Arabia.Saudi media 
reported a rocket attack on the eastern Saudi city of 
Dammam and the sound of an explosion in the city.
Meanwhile, Saudi Arabia claimed to have intercepted 
and destroyed a ballistic missile fired at the east 
of the country.The Saudi coalition also claimed to 
have intercepted and destroyed a ballistic missile 
fired at Najran in southern Saudi Arabia.Yemeni 
military sources reported a large-scale missile 
attack on oil and military areas in a number of Saudi 
regions.On the other hand, Reuters claimed that 
the missile attack of the Yemeni forces in the east 
of Saudi Arabia did not damage the facilities of the 
Aramco oil company.Saudi media also claimed that 
a ballistic missile fired at Jizan in southern Saudi 
Arabia was intercepted and destroyed.The Saudi 
coalition had earlier claimed on Saturday that several 
Yemeni army and popular committees drones had 
been intercepted and destroyed.According to the 
report, the Saudi coalition claimed in a statement 
that it had intercepted and destroyed three drone 
bombs fired by Yemeni forces to southern Saudi 
Arabia.Emphasizing that Yemen's missile and 
air capabilities have greatly improved, Sanaa has 
repeatedly stated that it can attack all vital facilities, 
including oil facilities, airports and ports in Saudi 
Arabia.

What two decades of occupation inflicted on 
Afghanistan

Human condition in Afghanistan has become 
worse after two decades of occupation by the 
US. The proportion of population living under 
poverty line has increased from 33.7 percent 
to 72 percent and the lands allocated to poppy 
cultivation have more than doubled, from 
74,000 acres in 2001 to 163,000 acres.
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Hamas leader calls Amir Abdollahian to congratulate his 
appointment as Iran FM
Head of Hamas movement political bureau Ismail Haniyeh has congratulated Hossein 
Amir Abdollahian on his appointment as Iran’s new foreign minister.Haniyeh was speaking 
with Amir Abdollahian over the phone. The Palestinian resistance movement’s leader also 
thanked the Islamic Republic of Iran for its support of the Palestinian people and resistance.
Meanwhile, the Iranian foreign minister thanked the Palestinian leader for his call and praised 
the Palestinian women and men for their struggle and perseverance in the fight against Israeli 
occupiers, particularly those who fought during Operation al-Quds Sword.Amir Abdollahian 
said resistance is the only way forward to liberate Palestine and end the Israeli occupation.
The Iranian foreign minister added that Tehran will continue supporting the Palestinian 
people’s fight for freedom and the formation of a Palestinian state in all of Palestine with al-
Quds as its capital city.

Leader Assigns Cleric to Iran’s Constitutional Council
Leader of the Islamic Revolution Ayatollah Seyed Ali Khamenei named Hojjatoleslam 
Ahmad Hosseini Khorasani as a new member of Iran’s Constitutional Council.
In a decree on Saturday, Ayatollah Khamenei appointed Hojjatoleslam Hosseini Khorasani 
as a member of the Council’s board of Fuqaha (jurists).The cleric replaced Sadeq Amoli 
Larijani after the latter’s resignation from his post as a Constitutional Council member.
In the decree, Ayatollah Khamenei thanked Amoli Larijani for his services and wished 
success for Hosseini Khorasani.The Constitutional Council is a constitutionally mandated 
12-member council in Iran that, among other things, is tasked with ensuring the 
compatibility of the legislation passed by the parliament with the criteria of Islam and the 
Constitution.Six of the members – religious scholars - are appointed by the Leader of the 
Islamic Revolution and the other six – law experts, are named by the Judiciary chief. Those 
nominated by the Judiciary chief should be endorsed by the Parliament. 

World Food 
Program has said 
that one third of 
Afghanistan’s 
-38million 
population face 
hunger and 
over 2 million 
children are 
malnutritioned.
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Iran Air 
Defense has 
no concern 
for enemy 
electronic 
warfare
Deputy Commander 
of Iranian Army Air 
Defense said that there 
is no concern about 
the implementation 
of electronic warfare 
operations and 
electronic disruption 
by the enemies.
"When the threats 
against our country are 
mainly air threats, the 
type of defense should 
be drawn in proportion 
to this threat and 
should be given 
priority. Therefore, air 
defense remains the 
country's top priority," 
said Brigadier General 
Alireza Elhami in an 
interview with Fars 
News Agency.
"Our critical centers, 
such as nuclear and 
industrial centers 
and factories, are one 
of the main targets of 
the enemy. Therefore, 
if the enemy wants 
to attack us briefly, it 
will seek to damage us 
economically, such as 
targeting the centers 
that replacing or re-
launching them by 
Iran require a lot of 
money and time," he 
added. "Therefore, 
we also have to have a 
proper plan to defend 
these centers; The 
best opportunity to 
evaluate our defense 
plans is through 
drills. One of our main 
exercises in the drills is 
to practice defending 
critical centers, which 
we have done well over 
the past few years."
Stating that there is 
no concern about 
the implementation 
of electronic warfare 
operations and 
electronic disruption 
by the enemies, Elhami 
said, "The Army Air 
Defense has developed 
systems and weapons 
that are completely 
independent on signal, 
wave, and electronic 
interference, so we do 
not worry at all that 
even the most powerful 
electronic interference 
will be used by the 
enemy in this space."
He said that in the 
Army Air Defense 
Force, we consider 
the UAV as a defense 
tool, adding, "We 
reduced the country's 
costs with interceptor 
drones."
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 Referring to the latest remarks of the Iranian President 
about the Vienna Talks, the Russian Permanent 
Representative to the International Organization called his 
remarks a sign of Tehran's readiness to continue the talks.
"It is clear from these remarks that #Iran stands ready to 
continue the #ViennaTalks on #JCPOA," wrote Mikhail 
Ulyanov in a tweet on Sunday referring to Iranian President 
Ebrahim Raeisi's first televised TV interview.
"It still remains unclear when the talks will resume," he 
added.
His tweet came as Ebrahim Raeisi on Saturday night said 
that Iran does not escape from the talk, rather, it believes that 
negotiation should bear positive fruit to secure the interests 
of the country.
If negotiations on Iran’s nuclear standoff are done under 
pressure, positive results will not be obtained since nuclear 
talks under pressure have not been produced positive 
results in the past, President Raeisi said.

Previously, Iranian Foreign Minister Hossein Amir-
Abdollahian also said that Iran is not seeking to escape 
the negotiating table, adding that the new administration 
believes in negotiations that have tangible achievements in 
the interests of the Iranian people.
Iran has held six rounds of talks with JCPOA participants 
known as the P4+1 with the aim of salvaging the JCPOA 
in the Austrian capital of Vienna. Tehran has insisted 
that it would resume full compliance with the deal after 
the full removal of the sanctions that the previous US 
administration under Trump illegally imposed on Tehran 
after its unilateral and illegitimate withdrawal from the 
JCPOA in May 2018. 
It has already stressed that it would leave the Vienna talks 
if they take too long and if its legitimate demands as per the 
JCPOA are not met. Anyway, the other parties, especially 
the Europeans seem to be killing time while the new US 
administration is still sticking to the Trump-era sanctions.

T h e 
current US 

administration has not yet fulfilled the promises Joe 
Biden made during his presidential elections campaigns 
to undo Trump's actions and return to the deal. In the 
meantime, Tehran has also stressed that the Biden 
administration's return to the agreement without lifting 
the sanctions is not important at all.
The seventh round of Vienna talks was expected to begin in 
late August after the new government takes office in Iran. 
Meanwhile, the sixth round of talks ended on June 20 and 
this will mean a two-month hiatus.

News

Iran stands ready to continue Vienna Talks on JCPOA: 
Ulyanov



Serbian Archbishop expresses great respect for 
Iranian people, civilization
Archbishop of Serbia’s Orthodox Church said in a meeting with Iran’s Ambassador 
to Belgrade that he has great respect for Iranian people and civilization.His Holiness 
Porfirije, Archbishop of Serbian Orthodox Church, met Iran’s Ambassador in Serbia 
Rashid Hassanpour on Saturday.The Archbishop said that Christian leaders in Serbia 
have always considered Muslims as their brothers and have had good ties with Muslim 
muftis there.This unity and friendship stem from common values between Muslims 
and Christians, he added.His Holiness also said that Iran’s support of interfaith 
dialog was of great importance for Serbia’s Christians and they would support such 
conversation that leads to proximity and mutual understanding between religions.

Two children were 
injured and buildings 
were damaged when a 
ballistic missile was 
intercepted over Saudi 
Arabia's oil-rich eastern 
region on Saturday, the 
ministry of defence 
claimed.
The missile was 
intercepted over a suburb 
of the city of Dammam, 
with scattered shrapnel 
injuring two Saudi 
children and causing light 
damage to 14 houses, the 
statement carried by 
state news agency SPA 
said.
Photos on state media 
showed broken glass and 
damaged entrances of a 
few residential buildings.
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Morning call to prayer : 
05:18:52   
Noon call to prayer : 
13:01:36  
Evening call to prayer: 
19:39:20  
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Missile 
intercepted 
over Saudi oil 
region injures 
two, damages 
buildings
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Hospitals in the eight-county San 
Joaquin Valley region have had fewer 
than 10% of staffed adult ICU beds for 
three consecutive days. State officials 
labeled it a “surge,” triggering special rules 
announced last month that require nearby 
hospitals to accept transfer patients.
In Fresno County and neighboring 
counties, the number of confirmed 
and suspected coronavirus patients in 
hospitals is more than double what it was 
four weeks ago, the Fresno Bee reported.
In San Joaquin County, new virus cases and 
the number of people admitted to hospitals 
has surpassed the peak numbers of cases 
and patients during last summer's surge, 
according to the county health officer. But 
a spokeswoman for the county's Office of 
Emergency Services said the county had 

enough hospital beds to avoid transferring 
patients out of the county as of Friday, AP 
reported.
If the problem gets worse and ICU capacity 
falls to zero, the state says hospitals across 
California must also accept transfer 
patients.
Statewide, new coronavirus cases have 
declined following a surge attributed to 
the delta variant, a more contagious and 
dangerous version of the virus. Tuesday, 
Gov. Gavin Newsom announced more 
than 80% of Californians 12 and older 
have received at least one dose of the 
coronavirus vaccine — putting California 
among the highest vaccine rates in the 
country.
But coronavirus-related hospitalizations 
in the state have continued to climb. As of 
Thursday, 8,630 people were hospitalized 
because of the coronavirus across the 
state, more than five times higher the 
number of people hospitalized on July 1.
“This is still primarily, overwhelmingly, a 
pandemic of the unvaccinated,” Newsom 
said Tuesday.

Brown said that 200 million vaccines were 
lying unused or were about to arrive in 
American and European warehouses.
By the end of October the number would be 
500 million, he said, citing research by data 
firm Airfinity - enough to immunize almost 
half of Africa, where just 70 million people 
have been vaccinated, Sky News reported.
He wrote in the Sunday Mirror: "We are in a 
new arms race - to get vaccines into people as 
quickly as possible - but this is an arms race 
where the West has a stranglehold on the 
vaccine supplies
"Already vaccines have saved 80,000 lives 
in the UK but denying vaccines - that are 
surplus here - to poor countries is a stain 
on the world's conscience and represents a 
catastrophic moral failure in international 
cooperation.
"If the world was one state, it would be 
declared a failed state."
Brown, who is a United Nations special envoy, 
said US President Joe Biden and other leaders 
in the G7 (the world's leading industrialized 
nations) should urgently ship vaccines from 
their warehouses to Africa.
He also said vaccine inequality was stopping 

Covax - the international facility intended to 
help poorer countries access vaccines - from 
meeting its promise to send two billion doses 
to needy parts of the world this year.
"It's in our interest to help Africa prevent 
the COVID disease mutating there to stop it 
returning to our shores. None of us will be 
safe anywhere until all are safe everywhere," 
he added.
"Only Biden, Johnson, Merkel and Macron 
can bridge the growing divide between the 
world's vaccine rich and vaccine poor.
"These leaders are holding all the cards. They 
have the monopoly on vaccine orders.
"They have the money to pay for vaccines to 
be sent to Africa. Who lives and who dies is 
in their hands. And they can switch delivery 
contracts and transfer vaccine orders from 
the west to Africa."
In April, the World Health Organization’s 
director general Tedros Adhanom 
Ghebreyesus said there was a "shocking 
imbalance" in the global distribution of 
vaccines.
Brown said that unless Western leaders 
decided to help vaccinate the world, 
they would "condemn countless more 
to preventable deaths, let COVID spread 
uninhibited in the poorest parts of the world 
and allow it to come back to haunt us all - even 
the fully vaccinated.
"It's time to act to end what has become a 
moral outrage and we must act now."

Virus Pushes Some California Hospitals near 
ICU Capacity

Gordon Brown: Western Leaders 'Must Act 
Now' to Vaccinate World against COVID19-

Former UK prime minister Gordon Brown accused rich 
countries of committing a "moral outrage" by stockpiling 
hundreds of millions of COVID19- vaccines while many 
poorer countries are struggling to access any.

Hospitals in the heart of California’s Central Valley are 
running out of beds in their intensive care units, state 
officials announced Friday, as a more contagious version of 
the coronavirus continues to spread primarily among the 
unvaccinated population.

"Only Biden, 
Johnson, Merkel 
and Macron 
can bridge the 
growing divide 
between the 
world's vaccine 
rich and vaccine 
poor.

If the problem 
gets worse and 
ICU capacity falls 
to zero, the state 
says hospitals 
across California 
must also accept 
transfer patients.

IRGC plans to 
enhance missile 
power
Head of the Aerospace Division 
of the Islamic Revolution Guards 
Corps (IRGC) says the force has 
plans to boost cooperation with 
the Defense Ministry to enhance 
its missile power in the new 
administration.
Brigadier General Amir-Ali 
Hajizadeh made the remarks in a 
meeting with newly-appointed 
Defense Minister Mohammad Reza 
Ashtiani, the outlines of which was 
reported by Fars news agency on 
Saturday.
Hajizadeh stressed the need for 
further cooperation and said 

the Defense Ministry can play 
an effective and decisive role in 
enhancing the defense power of the 
IRGC’s Air Force.
“In the new term of the Defense 
Ministry, cooperation in the field of 
upgrading the missile power of the 
IRGC will be expanded,” he added.
Brigadier General Ashtiani, for 
his part, expressed the Defense 
Ministry’s readiness to interact 
and cooperate closely with the 
IRGC’s Air Force, saying, “With 
the extensive industrial and 
production capacities and 
platforms in the Ministry, we will be 
able to take big steps in providing 
and meeting the defense and 
military needs of the Armed Forces, 
especially the IRGC’s Air Force.”

Ashtiani described the production 
capabilities of the Defense 
Ministry in the field of missiles 
as “very extensive, advanced and 
technological,” underlining that 
meeting the entire needs of the 
IRGC’s Air Force will be the first 
priority of the Defense Ministry.
Iran’s Air Defense Force 
successfully tests the domestically-
manufactured Mersad-16 missile 
system at the country’s central 
desert.
Iranian military experts and 
technicians have in recent 
years made great progress in 
indigenously developing a broad 
range of equipment, making the 
Armed Forces self-sufficient in this 
regard.

Raisi says Iran ready 
for talks but not with 
Western "pressure"
Iranian President Ebrahim Raisi said 
on Saturday Iran was ready to hold 
talks with world powers to revive its 
2015 nuclear accord but not under 
Western "pressure", adding Tehran 
was seeking negotiations leading to 
a lifting of U.S. sanctions.
"The Westerners and the Americans 
are after talks together with pressure 

... What kind of talks is that? I have 
already announced that we will have 
talks on our government's agenda 
but not with ... pressure," Raisi told 
state television.
"Talks are on the agenda ... We are 
seeking goal-oriented negotiations 
... so unjust sanctions on the Iranian 
people are lifted ... and their lives can 
flourish," he added.
France and Germany have urged Iran 
to return to negotiations after a break 
in talks following Iranian elections 

in June, with Paris demanding an 
immediate restart amid Western 
concerns over Tehran's expanding 
atomic work.
"Based on assessments, domestic 
vaccine production could not meet 
the society's need to corona vaccine; 
so, in order to be precise, of course, 
we need 100 million doses, so far 40 
million doses have been imported 
and efforts have been made to import 
100 million doses from abroad," he 
stipulated.



الزامی شدن ثبت نام سهامداران در سامانه سجام
الزامی شدن ثبت نام سجام برای سهامداران حقیقی و حقوقی به صورت تدریجی، همراه با زمان بندی، در گروه های 
مختلف سنی و با هماهنگی شرکت های کارگزاری صورت خواهد گرفت. مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تسویه وجوه گفت: الزامی شدن ثبت نام سجام برای سهامداران حقیقی و حقوقی به صورت تدریجی، 
همراه با زمان بندی، در گروه های مختلف سنی و با هماهنگی شرکت های کارگزاری صورت خواهد گرفت.، حسین 

فهیمی افزود: در پی راه اندازی سامانه جامع اطلاعات مشتریان )سجام(، بیش از 39 میلیون نفر از فعالان بازار سرمایه 
در این سامانه ثبت نام کرده اند. این سامانه با هدف ایجاد زیر ساختی برای ارائه خدمات نوین به سهامداران به ویژه 

مشاهده دارایی ها  به صورت متمرکز، توزیع سود و برگزاری مجامع الکترونیکی راه اندازی شده است و افراد را از شناسایی 
های مشتری به صورت مکرر در کارگزاری ها و دیگر نهادهای مالی بی نیاز می کند.  وی ادامه داد: بنابراین درخواست ما از فعالان 

حقیقی بازار سرمایه این است که به صورت داوطلبانه و در کوتاهترین زمان ممکن در سامانه سجام ثبت نام کنند تا بتوانیم خدمات کارآمدی 
را به آنها ارائه دهیم. فهیمی درخصوص اجباری شدن ثبت نام و احراز هویت سهامداران حقیقی در سامانه سجام تاکید کرد : با توجه به درخواست 
تعداد زیادی از شرکت های کارگزاری و تماس های مکرر سهامداران با مرکز تخصصی ارتباط با بازار سرمایه  مجدداً تاکید می کنم که فرایند الزامی 

شدن ثبت نام در این سامانه به صورت تدریجی و با تعیین مهلت کافی برای ثبت نام و احراز هویت خواهد بود .

 تعرفه برق سالانه چند درصد تغییر می کند؟
مدیرکل امور مشترکان توانیر گفت: تعرفه برق بر اســاس قوانین ابلاغی تنها سالی یکبار تغییر می کند که 
از سال 9۶ به بعد این میزان برای همه مشترکان ســالانه ۷ درصد بوده است. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت نیرو )پاون(، آقای عبدالامیر یاقوتی در گفتگو با رسانه ملی گفت: بر اساس مجوزهای قانونی از سال 
9۶ به بعد، سالانه تنها ۷ درصد به قیمت برق اضافه می شود. به گفته یاقوتی، مشترکانی که الگوی مصرف را 

رعایت نکنند ۱۶ درصد به تعرفه آن ها اضافه می شود. مدیرکل مدیریت مصرف و امور مشترکان توانیر با بیان 
این که الگوی مصرف در هر منطقه بر اساس شرایط جغرافیایی و دمایی متفاوت بوده و در مجموع مبنایی است 

که میزان مصرف، بر اساس آن تنظیم می شود، افزود: الگوی مصرف برق در مناطق عادی کشور 3۰۰ کیلووات ساعت 
است که این میزان برای اســتفاده از وسایلی مانند یخچال و فریزر، روشــنایی، صوتی و تصویری و سیستم سرمایشی کافی 

است. یاقوتی با اشاره به این که ۴۰ درصد از برق خانوارها در بخش سرمایشی و 3۰ درصد توسط یخچال و فریزر مصرف می شود، گفت: الباقی برق 
در یک منزل مسکونی در بخش روشنایی، سیستم های صوتی و تصویری و... مصرف می شــود. یاقوتی با بیان این که ۸۶ درصد از مشترکان برق 
 الگوهای تعیین شده را رعایت می کنند، افزود: ۱۴ درصد از مشترکان جزو گروه های پر مصرف هستند، اما از این میان نیز تنها ۲ درصد مشترکان

 دو برابر الگو مصرف برق دارند. 
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مقدار منابعی که 
در حال حاضر در 

بخش مسکن تزریق 
می شود به هیچ 

عنوان پاسخگوی 
تقاضای موثر 

نیست. به اذعان 
خود مسئولان ۲ 

میلیون و ۵۰۰ هزار 
نفر برای مسکن ملی 

نام نویسی کردند

اقتصاد ایران
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 نوید رشد اقتصادی
 در بودجه ۱۴۰۱

رییس سازمان برنامه و  بودجه گفت: 
در برنامه ۱۴۰۱ تاکید اصلی بر تحقق 
رشد اقتصادی است و سهم هر یک از 
بخش ها را مشخص و برای آن منبع 
درنظر می گیریم، بطــوری که قابل 
رصد و متضمــن تحقق اهداف عالی 
اقتصاد باشد. به گزارش سازمان برنامه 
و بودجه، »مسعود میرکاظمی« در 
نشستی با حضور روســای سازمان 
مدیریــت و برنامه ریزی اســتان ها 
اظهار داشــت: تنظیم بودجه ۱۴۰۱ 
را بر اساس مقتضیات کشور، اسناد 
بالادســتی و توجه ویژه به برنامه در 
دســتور کار داریم. وی با بیان اینکه 
بودجه، شکل دهنده اقتصاد و ضمانت 
کننده اهداف عالی کشور است افزود: 
فرمایشات مقام معظم رهبری و اسناد 
بالا دستی، تاکید بر تغییر ساختار و 
اثربخش کردن بودجه دارند. بنابراین 
ادامه روند فعلی به مصلحت کشــور 
نیســت و باید در ســاختار بودجه 
بازنگری شود. شروع دولت سیزدهم 
بهترین فرصت اســت تــا ایده های 
منطبق بر اســناد را بــه روش های 

اجرایی تبدیل کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با 
اشاره به اینکه در شرف تدوین برنامه 
هفتم توسعه هستیم، افزود: تغییر، یک 
ضرورت است و این تغییر باید عاقلانه 
و همراه با برنامه باشــد. در سیاست 
اقتصاد مقاومتی اســتفاده بهینه از 

منابع تاکید شده است.

ایرنا
خـــبـــر
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طبق اعلام بانک مســکن 
تا کنــون از ۸۶۴۰ میلیارد 
تومــان آورده متقاضیان 
۲۸۴۰ میلیــارد تومان آن 
برای احداث پروژه های طرح 
اقدام ملی مسکن به حساب 
سازندگان واریز شده است. 
۲۴۴ میلیارد تومان هم تسهیلات بانکی 
پرداخت شده که مجموع دو عدد مذکور 
را به 3۰۸۴ میلیارد تومان می رساند. مابقی 
نیز که حدود ۵۸۰۰ میلیارد تومان است به 
تدریج با پیشــرفت فیزیکی و آغاز احداث 

پروژه ها تخصیص خواهد یافت.

  هزینه ســاخت هر واحد مسکن 
ملی ۳7۵ میلیون تومان

با احتساب هزینه حدود ۵ میلیون تومان 
برای هر متر مربع واحدهای اقدام ملی، برای 
ساخت یک واحد ۷۵ متری به حدود 3۷۵ 
میلیون تومان نقدینگی نیاز است. یعنی 
3۰۸۴ میلیارد تومان فقط تکافوی ساخت 

۸۲۲۴ واحد اقدام ملی مسکن را می دهد.
البته تا کنون ۴۰ هزار و ۷۸ واحد مسکن 
ملی افتتاح شده که محمود محمودزاده ـ 
معاون وزیر راه و شهرسازی ـ به ایسنا گفت: 
عمده واحدهایی که به بهره برداری رسیده 
از روشهایی همچون تعاونی سازی با دریافت 
وام اوراق، اســتفاده از تسهیلات 9 درصد 
بافت فرسوده و دریافت زمین بدون اتکا به 

منابع بانکی ساخته شده است.

  تنها ۱۵ هزار واحد مسکن ملی به 
مرحله قرارداد رسیده است

در حال حاضر ۵3۴ هزار واحد اقدام ملی 
مسکن به مرحله اجرا رســیده است. آمار 
افتتاح حساب از سوی متقاضیان هم بدون 
احتساب حسابهای فسخ شده از واریز وجوه 
توسط ۲3۷ هزار نفر حکایت دارد. این بدان 
معناست که ممکن است بر اثر طولانی شدن 
فرآیند ساخت واحدها بخشی از متقاضیان 
انصراف داده باشند. با وجود آنکه دو سال از 
آغاز عملیات اجرایی طرح اقدام ملی مسکن 
می گذرد ۶۲ هزار و ۴93 واحد برای دریافت 
تسهیلات به بانک مســکن معرفی شده و 
تنها ۱۵ هزار و ۱۰۲ واحد قراردادهایشان 

به امضا رسیده است.
سازندگان می گویند به دلیل رشد بیش از 
۱۰۰ درصدی قیمت نهاده های ساختمانی 
طی یک سال گذشته هر متر مسکن ملی 
۵ میلیون تومان هزینه در بر دارد. اما وزارت 
راه و شهرســازی بر اســاس هزینه های 

تابســتان ۱399 نرخ پایه در قــرارداد با 
سازندگان را ۲.۷ میلیون تومان در هر متر 
مربع تعیین و هنوز این نرخ را به روزرسانی 

نکرده است.
با این حال مردادماه امسال تعدادی واحد 
مسکن ملی در شهر جدید پرند افتتاح شد 
که محمودزاده ـ معاون وزیر راه و شهرسازی 
ـ هزینه ســاخت هر واحد از این پروژه را 
متری ۴ میلیون تومــان و قیمت زمین را 

متری ۷۰۰ هزار تومان اعلام کرد.

  گلایه ســازندگان از بی توجهی 
سیستم بانکی به بخش مسکن

فرشید پورحاجت ـ دبیر کانون انبوه سازان 
ـ با بیان این ادعا که احتمالا بخشی از ۴۰ 
هزار واحد افتتاح شده مسکن ملی مربوط 
به پروژه های نیمه تمام مســکن مهر بوده 
است گفت: مقدار منابعی که در حال حاضر 
در بخش مســکن تزریق می شود به هیچ 
عنوان پاســخگوی تقاضای موثر نیست. 
به اذعان خود مسئولان ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار نفر برای مسکن ملی نام نویسی کردند 
که از تقاضای بالا برای مســکن در کشور 

حکایت دارد.
وی تاکید کرد: تنها راه تامین مسکن کشور 
به کارگیری توان بخش خصوصی اســت 
و دولت توانایی ســاخت و ســاز ندارد. اما 
بخش خصوصی با انواع و اقســام موانع و 
مشکلات درگیر است. برای یک استعلام 
ساده حدود دو ماه وقت سازنده را می گیرند. 

دستگاههای خدمات رسان نیز هزینه های 
سنگینی را مطالبه و هر از گاهی  خدمات 
خود را قطع می کنند. سیستم بانکی هم 
که قرار است ۲۰ درصد تسهیلات خود را 
به حوزه مسکن اختصاص دهد هیچگونه 
رغبتی برای پرداخت ایــن نوع وام ندارد و 
تنها بانک مســکن به پرداخت تسهیلات 
مسکن می پردازد که به هیچ عنوان منابع 

آن پاسخگوی این بخش نیست.
دبیر کانون انبوه سازان، هزینه های مسکن 
ملی را به فنر جمع شــده ای تشبیه کرد و 
گفت: اگر وزارت راه و شهرسازی نخواهد 
بر روی عدد ۲.۷ میلیون تومان تجدیدنظر 
کند هیچ سازنده ای زیر بار پذیرش ریسک 
ســاخت واحدهای اقدام ملــی نخواهد 
رفت. آماری که بانک مســکن ارایه کرده 
نشان می دهد یک هشتم ظرفیت صنعت 
ساختمان در پروژه اقدام ملی به کار گرفته 

شده است؛ چرا که بخش خصوصی واقعی 
از این پروژه اســتقبال نکرده و با این روند 

نمی توان کاری از پیش برد.
به گفته پورحاجت، سیســتم بانکی باید 
حــدود دو برابــر مبالغ واریزی از ســوی 
متقاضیان، منابع به ســاخت پروژه های 
مســکونی اختصاص دهد. این در حالی 
اســت که کل وامی که تا کنون از طریق 
بانک مســکن برای پروژه های اقدام ملی 
اختصاص یافته یک سی و پنجم رقمی است 

که متقاضیان واریز کرده اند.
شــرایط فعلی حاکی از آن است که جای 
خالی بانکها در پروژه اقدام ملی احســاس 
می شود. تسهیلات مســکن ملی به ۲۵۰ 
میلیون تومان افزایش یافته که اگر مشکلات 
اولیه همچون دریافت پروانه ساختمانی از 
سوی شهرداری ها اجازه پیشرفت کارها را 
بدهد و تســهیلات هم به داد پروژه برسد 

بــا ۲۵۰ میلیون تومان می تــوان طرح را 
به مرحله مناســبی از پیشرفت رساند. اما 
احتمالا با این رویه تسهیلات بانکی حکم 
نوشدارو بعد از مرگ ســهراب را در پروژه 

مسکن ملی ایفا خواهد کرد.

  مسکن ملی در یک نگاه
بنابراین گزارش، شــهریوماه ۱39۸ طرح 
اقدام ملی مسکن کلنگ زنی شد و ۱۸ آبان 
ماه ۱39۸ ثبت نــام از متقاضیان در چهار 
استان آغاز و سپس به دیگر استانها تسری 
پیدا کرد. ابتدا برای ایــن پروژه ۴۰۰ هزار 
واحد تعریف شد که هم اکنون ۵3۴ هزار 
واحد در مرحله اجرا قرار دارد. در پنج مرحله 
ثبت نام ایــن طرح در ســامانه اقدام ملی 
به نشــانی tem.mrud.ir مجموعا ۲.۵ 
میلیون نفر نام نویسی کردند که ۵3۰ هزار 

خانه اولی مشمول این طرح قرار گرفتند. 

 بخش عمده واحدهای افتتاح شده بدون اتکا به تسهیلات مصوب احداث شده است؛ 

جاخالی دادن بانک ها به پروژه مسکن ملی! 
آخرین آمار از پول های واریز شده به حساب سازندگان مسکن 
ملی نشان می دهد نه تنها وام های بانکی سهم ناچیزی از منابع 
این پروژه را تشکیل می دهد بلکه با میزان آورده تزریق شده 
به طرحها از سوی متقاضیان فقط می توان حدود ۸۲۰۰ واحد 
مسکونی احداث کرد؛ این در حالی است که بنا به گفته معاون وزیر 
راه و شهرسازی بخش عمده ۴۰ هزار واحد افتتاح شده بدون اتکا 

به تسهیلات مصوب این پروژه احداث شده است.
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نخبگان افغان جذب پارک فناوری پردیس می شوند
پارک فناوری پردیس زمینه ای را برای اشتغال نخبگان افغانستانی در شرکت های فناور مستقر در پارک و 
تاسیس استارت آپ توسط کارآفرینان افغانستانی فراهم کرده است. به گزارش پارک فناوری پردیس، با توجه 
به ناپایداری شرایط سیاسی و اجتماعی در کشور افغانستان و برای یاری آنها در جهت ادامه فعالیت  های حرفه 

ای خود در حوزه فناوری و نوآوری و در راستای اهداف بین  المللی و دیپلماسی فناوری، پارک فناوری پردیس 
فرصت  های محدودی را برای جذب جوانان نخبه و کارآفرین افغانستانی برای کارآفرینی و تأسیس استارت آپ 

یا اشتغال در شرکت  های فناور مستقر در پارک فراهم کرده است. این دسته از افراد می توانند در قالب »انتقال یا 
تأسیس استارت آپ در حوزه فناوری و نوآوری« یا »اشتغال به کار در شرکت  های فناور مستقر در پارک فناوری پردیس« 

در این فرآیند قرار گیرند. امکانات و حمایت های این طرح مشمول »متقاضیان تأسیس یا انتقال استارت آپ« می شود .  به متقاضیان 
نوآوری افغانستان فضای کاری رایگان به مدت یک سال در فضای کاری اشتراکی پارک، اسکان رایگان به مدت سه ماه در یکی از خوابگاه  های 
دانشجویی اطراف پارک، تسهیل اخذ ویزا از کنسولگری  های جمهوری اسلامی ایران در افغانستان و همچنین کارت اقامت، تسهیل در امور قانونی 
مربوطه از جمله ثبت شرکت، اخذ مجوز سرمایه گذاری خارجی، صدور معرفی نامه دریافت پروانه اشتغال اتباع خارجی برای کارکنان افغانستانی 

شاغل در استارت آپ و ارائه خدمات و حمایت  های تجاری  سازی پارک فناوری پردیس ارائه خواهد شد.

آخرین مرحله قبل از اقدام بر 
اساس برنامه تعیین هرگونه 

نیاز تیم شما در طی مراحل کار 
است. مواردی که در ادامه ذکر 
می کنیم، منابع خاصی هستند 

که به شما کمک می کنند اهداف 
استراتژی رشد خود را سریعتر و 

با دقت بیشتری برآورده کنید

،،

ترجمه : پریسا جمدی
یادداشـــت
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استارت آپ ها این نبرد را برنده شدند

دورکار بودن یا نبودن؟ دیگر مسئله ای نیست

مزه دورکاری زیر زبان همه است. دیگر چه کسی حاضر است 
پول اجاره دفتر بدهد یا خودش را از استعدادهای برتر با اجبار 

به حضور در محل کار محروم کند؟

بحث  درباره دورکاری، تغییر فرهنگ محیط کار و چگونگی مدیریت گروهی که هر 
کدام در گوشه ای از شهر پای رایانه ها نشسته اند، هنوز در جریان است. با بروز سویه 
جدید ویروس کرونا، بسیاری از شرکت ها دوباره به شیوه دورکاری بازگشتند و حالا، 

آینده کار در جهان، دوباره در هاله ای از ابهام فرو رفته است.
الکس ویلهلم، روزنامه نگار در ســایت تک کرانچ می نویســد، این روزها شرکت 
های بزرگ برای عبور از شرایط امروز در تردیدند، اما به نظر من، برنده این شرایط 
اســتارت آپ ها هســتند. من با تعداد زیادی از موسسان اســتارت آپ ها از زمان 
همه گیری کرونا صحبت کردم. بیشــتر آن ها با گروه های دورکار کار می کردند. 
بعضی از این استارت آپ ها  در دوره همه گیری کرونا ایجاد شدند و شاید دورکاری 
 گروه در آن طبیعی به نظر برســد. اما توجه به دورکاری ورای این تعداد محدود از

 استارت آپ هاست.
فقط چند لحظه به بازار استارت آپ ها فکر کنید. در این بازار، افزایش سرمایه برای 
پرداخت اجاره دفتر به اندازه پرداخت پول برای خرید یک قفسه سرور عجیب است، 
آن هم  وقتی سرویس هایی مثل حافظه ابری آمازون وجود دارد. وقتی امروز کارها با 
وجود دورکاری گروه پیش می رود، چرا بخشی از سرمایه استارت آپ برای اجاره دفتر خرج شود؟ 
پرداخت هزینه برای اجاره دفاتر  از بودجه اولیه یا سرمایه ای که جذب شده، یکی از پرهزینه ترین 

مراحل کار برای استارت آپ ها در سراسر جهان است.

مســئله فقط اجاره دفتر نیســت.  این روزها، به دلایل مختلف، بازار اســتعدادها به شدت 
محدود شده اســت. از هر کس که می پرســی در حال تلاش برای استخدام یک متخصص 
در حوزه یادگیری ماشــین یا دیگــر تخصص های فناوری اســت. فهرســت بلندبالایی از 
استعدادهایی وجود دارد که اســتارت آپ ها آن را دنبال می کنند. بنابراین رقابت تنگاتنگی 
بین استارت آپ ها و شــرکت ها برای جذب نیروهای متخصص جریان دارد. این رقابت برای 
شــرکت های نوپا و تازه کار سخت تر است. شــرکت های بزرگ هیچ گاه به سودآوری امروز 
 نبوده اند بنابراین کمتر متخصصی دســت رد به ســینه آن ها می زند اما برای شرکت های 

جوان چه؟
بهترین راه برای این شرکت ها، پیشنهاد دورکاری به نیروهای با استعداد و متخصص است. هم 
چنین،  پیشنهاد دورکاری دوستانه برای شکار استعدادهایی که در شرکت های بزرگ فناوری 

کار می کنند هم موثر است. استعدادهایی که نمی خواهند از بین بروند.
این روزها تردیدی ندارم که بسیاری از تنش های ناشی از ارتباط منابع انسانی با گروه، با انعطافی 
که محیط کار در همه جا تجربه می کند، از بین رفته است. بسیاری از استارت آپ هایی که امروز 
با روش دورکاری محیط کار را می چرخانند، فردا به شرکت های بزرگی تبدیل می شوند که باز 
هم با اتکا به دورکاری، جریان کار را پیش می برند. هرچند هنوز شرکت ها درباره دورکار بودن 
نیروها یا بازگشت آن ها به دفاتری که با اجاره های بالا می گردد، تردید دارند، اما باید گفت، کار 

از کار گذشته است.  برنده این نبرد، استارت آپ های جوانند.
اتاق ایران

گــــــزارش

استارت آپ

راههایپیشرفتیکهتوسطموفقترینشرکتهامورداستفادهقرارمیگیرد؛

استراتژی هایی برای رشد  

بسیار خوب است که 
شما می خواهید تجارت 
خود را توسعه دهید، اما 

دقیقاً در چه زمینه ای 
می خواهید رشد کنید؟ 
برنامه رشد کسب و کار 

شما باید زمینه های 
خاصی از رشد را فراهم 

کند

استراتژی رشــد برای بقای یک تجارت اساسی است. 
تقریباً 66٪ از مشاغل دو سال اول فعالیت خود را پشت 
سر می گذارند، نیمی از آنها به مرز 5 سال رسیده و فقط 
33٪ دهمین سالگرد فعالیت خود را جشن می گیرند. 
این اعداد در اکثر صنایع به طور قابل ملاحظه ای سازگار 
است اما همچنین نشــان می دهد که برنامه ریزی برای 

رشد از روز اول بسیار مهم است.

در ســال 2018، 53 درصد 
از SMB هــای آمریکایی 
قصد رشــد داشــتند و 22 
درصد نیز برای اســتخدام 
کارکنان اضافی تصمیماتی 
گرفته بودند. این یک افزایش 
چشمگیر از ارقام سال 2017 
می باشد که به ترتیب 46 و 9 درصد بود. یک 
استراتژی رشد مشخص چیزی فراتر از یک 
استراتژی بازاریابی است، و در حقیقت یک 
کلید مهم در ماشین تجارت شما می باشد. 
بدون هر یک ازین دو، شما نمی توانید در 
پایگاه متغیر مصرف کننده و نوسانات بازار 

دوام آورید.
بنابراین، چگونه می خواهید رشد کنید؟

در ادامه به شما درباره برخی استراتژی های 
رشد که توسط شــرکت های موفق و برتر 

استفاده می شود خواهیم گفت.
گزینه های موجود را در نظر بگیرید و آن را 
در برنامه کاری خود قرار دهید. بسته به نوع 
شرکتی که می سازید، استراتژی رشد شما 
ممکن است جنبه هایی از جمله موارد زیر را 

داشته باشد:
•  افزودن مکان های جدید

• سرمایه گذاری در جذب مشتری
•  فرصت های حق رای دادن

•  گسترش خط تولید
•  فروش آنلاین محصولات از طریق چندین 

سیستم عامل
صنعت خاص و بازار هدف شما بر تصمیمات 
شما تأثیر می گذارد، اما تقریباً این موضوع 

جهانی است که جذب مشتری جدید نقشی 
اساسی بازی کند.

   1. از الگوی استراتژی رشد ]ابزار 
پیشنهادی[ استفاده کنید.

بدون برنامه ریزی و مستند سازی مراحل 
استراتژی رشد خود، پا به عرصه نگذارید. ما 
توصیه می کنیم برای اینکار به یک مشاور راه 
اندازی کسب و کار مشورت کرده و بر روی 
دستورالعمل ها و روند مورد نظر خود برای 

رشد در سازمان کار کنید.

   2. منطقه هدف خود را برای رشد 
انتخاب کنید.

بســیار خوب است که شــما می خواهید 
تجارت خود را توســعه دهید، اما دقیقاً در 
چه زمینه ای می خواهید رشد کنید؟ برنامه 
رشد کسب و کار شما باید زمینه های خاصی 
از رشــد را فراهم کند. محورهای مشترک 
ابتکارات رشد اســتراتژیک ممکن است 

شامل موارد زیر باشد:
•  رشد در تعداد کارمندان.

•  گســترش فضای فعلی دفتر، فروشگاه 
و یا انبار.

•  افزودن مکان ها یا شعبات جدید کسب 
و کارتان.

•  گســترش به مناطق، مکانها، شهرها یا 
کشورهای جدید.

•  افزودن محصول )های( جدید و یا خدمات 
جدید.

•  گسترش مکان های خرید )به عنوان مثال 
فروش در فروشگاه های جدید یا راه اندازی 

یک فروشگاه آنلاین(.
•  رشد درآمد و یا سود.

•  رشد مشتری و یا نرخ جذب مشتری.
این امکان وجود دارد که برنامه رشد شما 
شامل چندین طرح ذکر شده در بالا باشد، 
که منطقی است، بهترین رشد با بیشترین 
تلاش حاصل می شود. به عنوان مثال، رشد 
فروش واحد شــما منجر به رشد درآمد و 
احتمالاً افزایش مکان های حضور شــما و 

افزایش فروش می شود.

   3. انجام تحقیقات بازار و صنعت.
در اجرای استراتژی رشــد پس از انتخاب 
آنچه می خواهید رشد دهید، باید توجیه 
کنید که چرا می خواهیــد در این منطقه 
رشد کنید )و آیا رشد در این بخش ها امکان 
پذیر است(. انجام تحقیق در مورد صنعت 
شما بهترین راه برای تعیین این است که 
آیا رشد مورد نظر شــما ضروری و امکان 
پذیر است یا خیر. به عنوان مثال می توان 
به اجرای نظرسنجی ها و گروه های متمرکز 
با مشــتریان موجود و بالقوه یا جستجوی 
تحقیقات موجود صنعت اشاره کرد. دانش 
و حقایقی که در این مرحله کشف می کنید 
انتظارات و اهداف رشد را برای تعیین بهتر 
یک جدول زمانی، بودجــه و هدف نهایی 
شــکل می دهد. که ما را بــه مرحله چهار 

می کشاند.

   4. اهداف رشد را تعیین کنید.
هنگامی که تعیین کردیــد چه چیزی را 
می خواهید رشــد دهید و اینکه چرا قصد 
دارید در آن رشدی داشته باشید، مرحله 
بعدی تعیین میزان رشــد شماست. این 

اهداف باید براساس خواسته های شما برای 
ایفای نقش در جایی باشد که می خواهید 
سازمانتان در آن ایده آل باشد، اما همچنین 
باید قابل دستیابی و واقع گرایانه باشد، به 
همین دلیل تعیین هدف بر اساس تحقیقات 
صنعت بسیار ارزشمند است. در آخر، مراحل 
کمی سازی اهداف خود را از نظر معیارها و 
جدول زمانی انجام دهید. هدف از "افزایش 
فروش 30 درصدی سه ماهه بعدی" بسیار 

واضح تر از "افزایش فروش" است.

   5. برنامه عمل خود را برنامه ریزی 
کنید.

در مرحله بعدی، با یک اســتراتژی رشد 
دقیق، چگونگی دســتیابی به اهداف خود 
را مشخص کنید. باز هم پیشنهاد می کنیم 
یک برنامه دقیق استراتژی رشد را بنویسید 
تا درک بهتری از عملکرد تیم خود را بدست 
آورید. این برنامه عملیاتی باید شامل لیستی 
از موارد اقدام، مهلت تعیین شده، تیم ها یا 
افراد مسئول و منابع برای دستیابی به هدف 

رشد شما باشد.

   6. ابزارها و نیازهای رشد خود را 
تعیین کنید.

آخرین مرحله قبل از اقدام بر اساس برنامه 
تعیین هرگونه نیاز تیم شما در طی مراحل 
کار است. مواردی که در ادامه ذکر می کنیم، 
منابع خاصی هســتند که به شما کمک 
می کنند اهداف اســتراتژی رشد خود را 
سریعتر و با دقت بیشــتری برآورده کنید. 
نمونه ها ممکن است شامل موارد زیر باشد:

بودجه: ســازمانها برای دیــدن این پروژه 
ممکن است به سرمایه گذاری یا تخصیص 

بودجه داخلی نیاز داشته باشند.
ابزارها و نرم افزارها: در نظر بگیرید که چه 
منابع فن آوری ممکن است برای تسریع و 
یا به دست آوردن بینش از روند رشد مورد 

نیاز باشد.
خدمات: رشــد ممکن اســت بــا کمک 
مشــاوران، طراحان یا برنامه ریزان در یک 

زمینه خاص بهتر صورت گیرد.

   7. برنامه خود را اجرا کنید.
با تمام برنامه ریزی ها، در نظر گرفتن منابع 
خود و تعیین هدف، اکنــون آماده اجرای 
برنامه رشد شرکت و ارائه نتایج برای تجارت 
هستید. در طول این مدت، اطمینان حاصل 
کنید که ذینفعان خود را مسئول می دانید، 
خط ارتباطی را باز نگــه می دارید و نتایج 
اولیه را با اهداف رشــد پیش بینی شــده 
خود مقایســه می کنید تا ببینید آیا نتایج 
پیش بینی شده شما هنوز قابل دستیابی 

است یا لازم است مواردی اصلاح شود.
ســعی کنید از موفق ترین شرکت ها یاد 
بگیرید. اســتراتژی های آنها را شناسایی 
کنیــد، آنهــا را در جای خــود آزمایش 
 نماییــد و ببینیــد چــه چیــزی برای 

شما بهتر است.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول:  رضا محزونیه 
سر دبیر: مرضیه ربیعی

دفتراصفهان : میدان احمد آباد،ابتدای خیابان شهیدمفتح )بهرام(   ساختمان حورا
 تلفن:031-32274500    

روابط عمومی:تلفن: 32274515-031  فاکس: 32274502ـ 031 
سازمان آگهی های اصفهان:32274518 - 32274517     32274512 - 32274506 ـ 031  

فاکس بازرگانی اصفهان : 32274511- 32274507ـ 031
 چاپ: صمیم

امور مشترکین اصفهان: 031-32274508

بازاریاب و ویزیتور )فرش ماشینی( آقا
  نوع قرارداد: تمام وقت

  سابقه بازاریابی حضوری
  داشتن وسیله نقلیه

  داشتن پشتکار و علاقه به کار فروش
  حقوق ثابت

  هزینه خودرو
  بیمه

از متقاضیان واجد شرایط خواهشمندیم رزومه خود را 
به واتس اپ زیر ارسال و با شماره موبایل زیر از ساعت 10 

الی 16 تماس حاصل نمایند.
)Whatsapp( 09120647689

 نقشه کش صنعتی
 مسلط به کتیا و مکانیکال

gholamidenart@yahoo.com
09131689740

 نیروی فنی )آقا(
سابقه کار مرتبط برق یا مکانیک

فعال و با انگیزه
مزایا:

بیمه تأمین اجتماعی، بیمه تکمیل درمان، حقوق ثابت
اضافه کار- پاداش ماهیانه

سرویس)چمران-لاله-زینبیه-فلکه احمدآباد-جی-
جوزدان-انرژی اتمی-خوراسگان(
 تلفن: 03135040 )داخلی 10 و 11( 

بازاریاب با روابط عمومی بالا 
در زمینه پخش لوازم  پزشکی بهداشتی

با حقوق + پورسانت + بیمه و هزینه ایاب و ذهابدرآمد 
ماهیانه 8 الی 12 میلیون

09133142501

به یک عکاس حرفه ای وخلاق خانم
جهت عکاسی از مصنوعات طلایی
 باحقوق ومزایای عالی نیازمندیم.

لطفا قبل از تماس رزومه ی خود را در واتساپ ارسال 
نمایید.

09109180008

انباردار
- لیسانس حسابداری / اقتصاد / مدیریت

- مسلط به برنامه اکسل
- مسلط به امور حسابداری تنخواه

- ترجیحاً انبارداری کارگاه های ساخت کار کرده باشد
- سابقه کار با نرم افزارهای انبارداری

- حداقل 25 و حداکثر 35 سال
- حداقل 5 سال سابقه کار انبارداری

- جنسیت: آقا
- نوع قرارداد: تمام وقت

cv.esf.tas@gmail.com :ایمیل

به تعدادی تراشکار ماهر ونیمه ماهر آقا 
جهت کار درکارگاه  طلاسازی

همراه با بیمه +حقوق +مزایای عالی نیازمندیم.
تلفن تماس : 09109180008

فروشنده )گل و گیاه(،  تمام وقت
آشنا به نحوه نگهداری گل و گیاهان زینتی

مثبت اندیش با روابط عمومی و قدرت بازاریابی بالا
دارای سابقه فعالیت در گلخانه گل و گیاه یا گل فروشی

09388443323

کارمند اداری خانم، پاره وقت
  فارغ  التحصیل

  ظاهر آراسته و مطابق با شئونات اسلامی
  مسلط به مجموعه آفیس و اینترنت
  داشتن تمرکز و دقت در انجام امور

  روزهای کاری: هــر روز )در صورت نیاز حتی روزهای 
تعطیل(

  ساعت کاری: عصر ها از 4 الی 9 شب
  پرداخت حقوق بر مبنای میزان ســاعات کارکرد در 

هر ماه
خواهشمند است متقاضیان واجد شرایط، رزومه خود را 

فقط و فقط به شماره واتس آپ زیر ارسال نمایند.
محتشم کاشانی

)Whatsapp( 09122397027

استخدام  در  کافه تریا کارن
** سرویس زن

** صندقدار )خانم و آقا(
شیفت صبح یا عصر

سابقه کار الزامی نیست
همراه با آموزش

سرویس برگشت تادروازه شیراز
حقوق بالاتر از اداره کار )توافقی( + بیمه 

محدوده سپاهانشهر   
09132222032 

سپتامبر ماه متفاوت بیت کوین خواهد بود؟
داده های تاریخی نشان می دهد که عملکرد قیمت بیت کوین در 
ماه های سپتامبر گذشته بی رمق بوده است؛ این در حالی است 
که ماه جاری ممکن است با سپتامبرهای گذشته متفاوت باشد.

بیت کوین ده روزی اســت که در تلاش برای عبور از 50000 
دلار و تثبیت قیمت در بالای این محدوده اســت. روز جمعه 
بارقه های امیــد در بازار بیت کوین دیده شــد و ارز دیجیتال 
شماره یک بازار توانست 50000 را بشکند. از آن زمان تا به حال 
شاهد سقوط دوباره به زیر این ناحیه بودیم و قیمت بیت کوین 
در محدوده ای نزدیک به 49000 دلار در حال ثبت نوسانات 

عرضی است.

عموماً نوســانات بیت کوین مبتنی بر چرخه های قیمت بوده 
است. با نگاهی به الگوهای قیمت بیت کوین در ماه های سپتامبر 
می توان به درکی کلی از نوســانات این ارز دیجیتال رسید. از 
نقطه نظر تاریخی، ســپتامبر ماهی بوده است که بیت کوین 
عملکرد چندان چشــم گیری از خود به جای نگذاشته است. 
از سال 2013، این ارز دیجیتال تنها در دو ماه سپتامبر صعود 
داشته است؛ یکی سپتامبر 2015 و دیگری سپتامبر 2016. 
در این ماه ها هم حداکثر جهــش بیت کوین 6 درصد بوده که 

می توان آن را یک ماه کم نوسان در نظر گرفت.
پیت هیومســتن )Pete Humiston(، از مدیران ارشــد 
کراکن اینتلجنس )Krake Intelligence( که شــاخه 
تحقیقاتی صرافی کراکن است، در مورد روند قیمت بیت کوین 

در ماه های ســپتامبر می گوید: از لحاظ تاریخی، بیت کوین 
بدترین عملکردهای خود را در ماه های ســپتامبر ثبت کرده 
است. این ارز دیجیتال سه هفته است که در مرز 50000 دلار 
قرار دارد. عبور قیمت بیت کوین از این سطح که از نظر روانی 
پراهمیت به حساب می آید، می تواند علاقه معامله گران به بازار 

را تجدید کند و قیمت آن را به 60000 دلار برساند.
حقیقت اینجاست که چهار سپتامبر از پنج سپتامبر گذشته، 
ماهی قرمز برای بیت کوین بوده است؛ این یعنی این ماه، ماهِ 
رکود قیمت بیت کوین اســت. از ســوی دیگر، پس از اعلام 
خبر خرید 1.5 میلیارد دلار بیت کوین توسط شرکت تسلا و 
پذیرش این ارز دیجیتال به عنوان یک روش پرداخت و به تبع 
آن، رشد قیمت بیت کوین، 50000 دلار یکی از پراهمیت ترین 

مقاومت های پیش روی پادشاه ارزهای دیجیتال تبدیل 
شده است. اوایل سپتامبر جاری، بیت کوین موفق شد 

از 50000 دلار عبور کند، ولی این رشد دوام چندانی نداشت.
 هانیــن نصیــر )Hunain Naseer(، تحلیل گر ارشــد 
 بخش تحقیقاتــی صرافی اوککــس )OKEx(، در این باره

 می گوید:
با توجه به شرایط فعلی بازار، تلاش بیت کوین در محدوده ای 
زیر 50000 دلار، مثل جنگی اســت که خریداران باید در آن 
پیروز شوند تا بتوانند پس از آن به 60000 دلار چشم بدوزند. 
به احتمال زیاد، سرعت رسیدن قیمت از 50000 به 60000 
دلار، بسیار بیشتر از رســیدن قیمت از 40000 به 50000 

دلار خواهد بود.
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